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Vážení čtenáři,
jaro po historicky dlouhé době konečně přišlo a s ním by

měla do našeho počínání přijít i nová energie. To bez ohledu
na fakt, že nám do domácností přichvátaly i astronomické část-
ky za spotřebu plynu a elektřiny. Sluníčko potřebuje zkrátka
každý z nás a obyvatelé „Města v zahradách“ a okolí jistě jeho
blahodárným (pozor, někdy i škodlivým) paprskům nastaví tvář.
Někdy na zahrádce, na procházce, na cyklistické vyjížTce, ne-
bo jen tak na balkóně. Zkrátka a dobře, londýnské počasí aW
zůstane v Londýně a tlaková výše nad českým územím nechW
se udrží co nejdéle. Doufám ale, že zase tímto přáním nepřivo-
lám po povodních velké sucho. 

Jarní povodně. Jev, na který si po mnoha desetiletích zase
začínáme bohužel zvykat. I letos se koryta Cidliny a Bystřice
vylila z břehů. Několik set pytlů a obětaví pracovníci i z řad
dobrovolníků nevděčné říčky zkrotili. Bez jmenování jednotliv-
ců chci všem poděkovat. Je velmi dobře, že jsme před několika
lety vybudovali ochranné hrázky v nejnebezpečnějších úsecích.
Letošní voda byla pouze o 5 centimetrů nižší, než v lednu ro-
ku 2003. Nyní již disponujeme odbornou studií odtokových po-
měrů, na jejímž základě chceme podat konkrétní žádosti na
Královéhradecký kraj o dotace na dokončení protipovodňových
opatření, které by měly být z většiny kryty z fondů EU od ro-
ku 2007. Současně jsme zadali odborné firmě Revital Praha
práci na projektu protipovodňových opatření v Lučicích, po
konzultaci s ředitelem Povodí Labe. Město, které se připraví
na příchod povodní, jistě nevyhazuje takto peníze oknem.

Od 21. března 2006 je centrum našeho města chráněno
proti tranzitnímu průjezdu těžkých nákladních aut. V realizaci
tohoto opatření nám velmi účinně pomáhá policie z řad pří-
slušníků chlumeckého obvodního oddělení nebo městské po-
licie, ale také dopravní policie z Hradce Králové. Most přes ře-
ku Bystřici je prostě ve špatném stavu a je přes něj povolen
průjezd mimo osobní dopravy pouze autobusům (i nové Karo-
sy mají hmotnost až 17 tun) nebo vozidlům, která zásobují fir-
my v Chlumci nad Cidlinou. Takový řidič se při kontrole musí
prokázat jízdním příkazem s cílem jízdy. Když ho nemá, do-
stane nepříjemnou pokutu. Za kvalitní práci policistů chci za
všechny Chlumečáky poděkovat. Přes náměstí a přes Pražskou
ulici lze přejít bezpečněji. Ten letitý nesnesitelný rambajs a pli-
vance plné rakovinotvorného benzenu z výfukových plynů
naftových motorů tiráků by měly být nenávratně minulostí.

Jistě to bude impulzem k opravě zčernalých fasád domů
na náměstí a podél silnice E 67. Město by se mělo vyloup-
nout do krásy. I tak projede od roku 2007, když bude zpro-
vozněna dálnice, centrem města asi okolo 14.000 aut. Město
nikdy nebude dopravně mrtvé, jsme důležitou dopravní křižo-
vatkou a takto to vyplývá z vývojových dopravních pentlogramů,
které nám odborné firmy pro výhled do roku 2012 zpracovaly.
Proto i šance drobných obchodníků se zprovozněním dálnice
nijak dramaticky neklesají.

Šestého dubna 2006 jsme slavnostně otevřeli průmyslo-
vou zónu v bývalé posádce. Byl to symbolický akt a zaznělo na
něm od několika významných hostů z ministerstev a z Králové-
hradeckého kraje přání rozvoje pracovních příležitostí regionu.
Povinnost radnice vylepšit přístupovou dopravní infrastruk-
turu je jasná, včetně vylepšení vodovodních a kanalizačních

sítí. Město má v zóně ještě asi 30 hektarů rezervu pro další
zájemce.

Jak je jistě ostře sledováno na západním okraji Chlumce
nad Cidlinou, vyrůstá z tristně zbědovaného autoservisu Oáza

supermarket LIDL, který by podle stavebního harmonogramu
měl dokončit finální práce v červenci a nejdéle v září otevřít
provoz veřejnosti. Již jsem o tom psal, ale zdůrazňuji, že Město
nemůže přímo ovlivnit výstavbu dalšího supermarketu, jelikož
se jedná o soukromé stavební pozemky, ale společnost nám
vyšla přesto vstříc výstavbou cyklostezky a chodníku ze zám-
kové dlažby šikmo od zámecké brány, podél zadního traktu
obchodu, do ulice Mládežnická, včetně veřejného osvětlení.
Jedná se o důležitou a frekventovanou spojku, která zde byla
doposud ve formě bahnité stezky. 

ČEZ, dříve VČE, si náhle vzpomněly, že chtějí uložit odporné
dráty elektrického vedení v ulici Spravedlnost do země. V sou-
vislosti s výstavbou komunikace chodníků mají nyní jedinečnou
šanci tak učinit. Budou-li neflexibilní, nenecháme si znovu roz-
kopat hotový chodník, ale čekat na ně nemůžeme, protože

SLOVO STAROSTYMOZARTOVO REQUIEM NA ZÁMKU KARLOVA KORUNA

fotografie k článku na straně 17 - autor Antonín Fibigr



3.000,- Kč včetně DPH panu BaWkovi
a 2 ks mobilních plechových kotců za ce-
nu 2.000,- Kč včetně DPH panu Krejčímu.
! Schválila záměr pronájmu části
p.p.č. 366/25 o výměře 4 m2 na dobu
od 1. 7. do 31. 8. 2006 a uložila odbo-
ru správy majetku a investic zveřejnit zá-
měr pronájmu.
! Schválila, v návaznosti na usnese-
ní rady č.8/84/06, pronájem hal č. 15
a 16 v objektu 07 průmyslové zóny fir-
mě VaMR s.r.o. za cenu 120.000,- Kč/rok
do 31. 5. 2006. V případě, že do tohoto
termínu nedojde k uzavření kupní smlou-
vy na objekty, uložila odboru správy ma-
jetku a investic jednat o nové výši ná-
jemného.
! Uložila odboru výstavby a ŽP zajistit
odborné posouzení stavu dubu u p.p.č.
882/62 v k.ú. Chlumec n.C.
! Uložila investičnímu technikovi jed-
nat s firmou STRABAG a.s. o osazení
dopravního zrcadla u odbočky cesty do
„Ameriky“ ze silnice do průmyslové zó-
ny (u dubu).
! Schválila omezení zajišWování slu-
žeb Chlumecké průmyslové, s.r.o. (vrát-
nice, údržba areálu apod.) v průmyslové
zóně od 1.4. 2006.
! Doporučila zastupitelstvu prodej do-
mů čp. 19/III, 55/III, 49/III a 20/III, částí
st.p. 382/1, 382/2, 383, 384, dále p.p.č.
211/1, 211/2, 212 a 213 v k.ú. Chlumec
nad Cidlinou za kupní cenu 200,- Kč/m2

manželům ŠWastným s tím, že pozemky
budou na manžele ŠWastných převede-
ny až v okamžiku splnění podmínek de-
moličního výměru.
! Vzala na vědomí vyjádření p. Po-
lívky k nemovitosti čp. 57/III v Palacké-
ho ulici.
! Schválila pronájem pozemku u kou-
paliště za účelem pořádání posvícení ve
dnech 18. - 25. října 2006 p. Šmídovi.
Uložila odboru správy majetku a inves-
tic předložit radě návrh nájemní smlouvy.
! Uložila odboru správy majetku a in-
vestic oslovit pět realitních kanceláří ve
věci nabídky exkluzivní smlouvy - loka-
lita Krašov.
! Schválila bezplatný přístup k inter-
netu pro děti a studenty středních škol
v městské knihovně v týdnu od 13. 3. do
17. 3. 2006 v rámci celorepublikové ak-
ce „Březen - měsíc internetu“. 
! Vzala na vědomí Zprávu o činnosti
Střediska sociálních služeb Chlumec nad
Cidlinou o.p.s. za rok 2005.
! Vzala na vědomí záznam o kontro-
le kontrolního výboru, která se týkala vy-

řizování stížností občanů a poskytování
informací podle zákona č. 106/1999 Sb.,
o svobodném přístupu k informacím.
! Uložila investičnímu technikovi a ve-
doucímu technických služeb, v návaznos-
ti na usnesení zastupitelstva č. 3/30/05,
zahájit práce na zprůchodnění parku
u kostelíka Nejsv. Trojice v momentě pří-
znivých klimatických podmínek. 
! Schválila jako kontaktní osobu, kte-
rá bude Město Chlumec n.C. zastupovat
v rámci aktivit chystaných Krajským úřa-
dem KHK (terénní sociální služby pro se-
niory a osoby se zdravotním postižením
a zavádění standardů kvality), paní Da-
nielu Luskovou.

USNESENÍ  Z 86. ZASEDÁNÍ
RADY MĚSTA

konaného dne 20. března 2006

Rada města:

! Uložila starostovi, místostarostovi, ta-
jemníkovi a vedoucímu technických slu-
žeb dále jednat ve věci zajištění zpětné-
ho odběru elektrozařízení.
! Uložila technickým službám provést
zpevnění ulice Jiráskovy recyklinem.
! Schválila nákup referentského vozid-
la. Uložila starostovi v této věci nabíd-
ky a předložit je radě k posouzení. Poté
bude bílá Fabie COMBI převedena do uží-
vání městské policie bez instalace iden-
tifikačních znaků s tím, že ve výjimečných
případech bude zapůjčena úředníkům ke
služebním účelům.
! Doporučila zastupitelstvu schválit
rozšíření odborné učebny v půdním pro-
storu základní školy.
! Uložila vedoucímu technických slu-
žeb zajistit odbornou firmu, která pro-
vede prořez dřevin v parku u kostelíka
Nejsv. Trojice.
! Uložila odboru správy majetku a in-
vestic oslovit firmy ve věci nabídky zpra-
cování projektu na revitalizaci parku
u kostelíka Nejsv. Trojice.
! Schválila jako dodavatele projek-
tu „Úprava dvora radnice“ Projekční kan-
celář Ing. arch. Jan Zima s tím, že bu-
de zpracována varianta 2 předložené
studie.
! Schválila firmu BARA Hradec Králo-
vé, spol. s r.o., jako zajišWovatele střeže-
ní budov štábu a vrátnice v průmyslové
zóně od 1. 4. 2006.
! Schválila organizační změny Chlu-
mecké průmyslové s.r.o.

! Vzala na vědomí „Zprávu o činnosti
Chlumecké průmyslové s.r.o. za leden
a únor 2006.
! Vzala na vědomí nové informace ve
věci rekonstrukce rozvodu TUV na sídliš-
ti s tím, že požaduje do 10. 4. 2006 vy-
jádření od zástupců jednotlivých odbě-
ratelů napojených na centrální kotelnu,
kterou alternativu budou preferovat. Do-
poručuje zastupitelstvu revokovat usne-
sení 3/32/05 v závislosti na těchto před-
ložených vyjádřeních
! Schválila prodej saunových kamen
(z bývalé posádky) firmě MAGBUD CR s.r.o.
za cenu 2.500,- Kč včetně DPH.
! Schválila prodej parcel v lokalitě
Krašov prostřednictvím realitní kancelá-
ře GLOBAL REALITY Hradec Králové, s.r.o.,
se kterou bude uzavřena exkluzivní
smlouva. 
! Schválila ukončení nájemní smlou-
vy s Českým rybářským svazem, MO
Chlumec n. Cidl. (pozemek p.č. 366/6)
k 31. 3. 2006.
! Schválila s účinností od 1. 4. 2006
Dodatek č. 1 Směrnice č. 3/2004 o na-
kládání s prostředky sociálního fondu
v podmínkách Města Chlumec nad Cid-
linou.
! Schválila s účinností od 1. 4. 2006
Dodatek č. 1 Směrnice č. 6/2004 o pod-
mínkách závodního stravování v pod-
mínkách Města Chlumec nad Cidlinou.
! Schválila s účinností od 1. 4. 2006
Směrnici č. 1/2006 o nakládání se ztra-
cenými věcmi v podmínkách Města Chlu-
mec nad Cidlinou.
! Schválila úhradu neinvestičních ná-
kladů za žáky s trvalým pobytem v Chlum-
ci nad Cidlinou, kteří navštěvují spor-
tovní třídy v základních školách v jiných
městech.
! Vzala na vědomí informace tajem-
níka ve věci povinností příjemce dotace
na energetický audit. Uložila investiční
komisi a investičním technikům zabývat
se otázkou realizace navržených dopo-
ručených variant Energeticky úsporné-
ho projektu u jednotlivých auditovaných
objektů.
! Uložila starostovi jednat ve věci pří-
pravy prodeje vojenských bytů, které bu-
dou v nejbližší době převedeny do majet-
ku Města Chlumec nad Cidlinou, s firmou
A-SANGEO.
! Uložila odboru správy majetku a in-
vestic zahájit jednání s příslušnými orgá-
ny ve věci ukládání inertních materiálů
do terénní úpravy v budoucí průmyslové
zóně u Malých Kladrub
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máme velmi tvrdé termíny z důvodu dotace na silnici z progra-
mu Evropské Unie - PHARE.

V současné době jsme obdrželi několik důrazných žádostí
obyvatel města o výstavbu nových komunikací nebo jejich po-
řádné opravy. Namátkou je to stále odkládaná ulice Jiráskova,
velmi dlouhá ulice Žižkova, lokalita František, lokalita do za-
hrádkářské kolonie za železničním viaduktem, V Lipkách. Sou-
časně ale připravujeme projekčně i chodník v ulici Palackého
a přístupovou komunikaci z průmyslové zóny mimo zástavbu
rodinnými domy. Dále evidujeme žádosti o chodníky v Lučicích
a realizuje se již chodník podél dálničního přivaděče. Každý ža-
datel se však domnívá, že právě ta jeho žádost je tou nejdůle-
žitější. Celkem tvrdý oříšek, jaké pořadí zastupitelé zvolí, viTte?

Sedmého dubna jsem od předsedy Parlamentu České re-
publiky Lubomíra Zaorálka převzal písemné rozhodnutí o udě-
lení vlajky Chlumci nad Cidlinou. Necháme vyrobit asi 15 po-
lyesterových barvostálých vlajek pro naše reprezentující oddíly
a školy, ale měli bychom přece jen nechat vyrobit jednu kvalit-
ní saténovou nebo sametovou vlajku. VždyW je mají již i ve vět-
šině malých obcí. Tento reprezentační prapor by byl vystaven
v zasedací síni městského úřadu.

Závěrem přehledu těchto několika zpráv bych Vám chtěl po-
přát s nástupem jara i vylepšení sousedské snášenlivosti (až pří-
liš často musíme řešit takzvané nevyvážené mezilidské vztahy).

A také dobrou pohodu při práci na zahrádce bez hexen-
schussu (prý z překladu šleh čarodějnice). 

Ing. Miroslav Uchytil
starosta Chlumce n. C.

V Praze 7. dubna 2006

Vážená paní starostko / Vážený pane starosto,
vážené členky a vážení členové zastupitelstva města,

vážené občanky, vážení občané

na základě Vašeho návrhu, po projednání ve výboru pro vě-
du, vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu, podvýboru pro
heraldiku a vexilologii tohoto výboru Poslanecké sněmovny,
jsem rozhodl udělit Vašemu městu

VLAJKA
Popis: List tvoří modrý žerTový pruh široký polovinu délky lis-
tu a tři vodorovné pruhy, bílý, vlnitý modrý a zvlněný bílý, v po-
měru 4:1:4. V žerTovém pruhu bílý kvádrovaný kostel s průče-
lím u žerdi, červenou sedlovou střechou zakončenou žlutými
makovicemi s křížky. V průčelí dveře pod obloukovým oknem,
v boční stěně tři stejná okna, vše černé. Uprostřed střechy bílá
věžička s hranou obrácenou dopředu a dvěma černými oblou-
kovými okny, žlutým cimbuřím a červenou kopulí zakončenou
žlutým křížkem. Poměr šířky k délce listu je 2:3.

Písemné vyhotovení rozhodnutí v příloze přikládám
a pěkně Vás zdravím.

Parlament České republiky
Lubomír Zaorálek

Předseda Poslanecké sněmovny

USNESENÍ Z 85. ZASEDÁNÍ
RADY MĚSTA

konaného dne 6. března 2006

Rada města:

! Uložila vedoucí finančního odboru
a vedoucímu bytového hospodářství zjis-
tit všechny dostupné informace a finanční
dopady ve věci pronájmu kotlů v kotel-
ně na sídlišti a výroby a dodávky tepla
a TUV pro příspěvkové organizace Města.
! Vzala na vědomí nabídku firmy ME-
GAM na pronájem kotlů v kotelnách zá-
kladní školy a mateřských škol a na vý-
robu a dodávky tepla a TUV a uložila
tajemníkovi obdobnou nabídku vyžádat
u firmy TEDOM Třebíč.
! Schválila, jako dodavatele regulační
techniky pro topný systém Základní ško-
ly Chlumec nad Cidlinou, firmu ENERGIE
České Budějovice s.r.o.
! Schválila, jako dodavatele projektu
na akci „Výměna potrubí pro rozvod TUV
- sídliště Chlumec nad Cidlinou - kotelna
ul. Zimova 592/IV“ firmu PPP, spol s r.o.

Pardubice. Uložila vedoucímu bytového
hospodářství zajistit zahájení projekč-
ních prací.
! Uložila investičnímu technikovi za-
hájit jednání se zástupci všech dotče-
ných občanů popřípadě firem o možnos-
ti směřující k odstavení centrální kotelny
na sídlišti.
! Schválila úhradu ztráty (únik TUV
- kotelna Zimova 592/IV) v roce 2005
v celkové výši 125.953,50 Kč z prostřed-
ků Města Chlumec n. C.
! Schválila následující složení porad-
ního sboru (interiérové vybavení Klicpe-
rova domu): Marcela Přerovská, Jaroslav
Hlídek, Ivo Kučera, Ing. Miroslav Uchytil,
Ing. arch. Jan Zima, Ing. arch. Jiří Bučina,
Rostislav Zeman.
! Vzala na vědomí hospodářské vý-
sledky příspěvkových organizací ZŠ Chlu-
mec nad Cidlinou, ZUŠ Chlumec nad
Cidlinou, DDM Chlumec nad Cidlinou,
MŠ Beruška Chlumec nad Cidlinou, MŠ
U Zámku Chlumec nad Cidlinou, ŠJ Chlu-
mec nad Cidlinou a schválila jejich roz-
dělení dle návrhu.

! Vzala na vědomí Zprávy o závěreč-
ných výsledcích inventarizace majetku
a závazků za rok 2005 u zřízených pří-
spěvkových organizací ZŠ Chlumec nad
Cidlinou, ZUŠ Chlumec nad Cidlinou, DDM
Chlumec nad Cidlinou, MŠ Beruška Chlu-
mec nad Cidlinou, MŠ U Zámku Chlumec
nad Cidlinou a ŠJ Chlumec nad Cidlinou.
! Vzala na vědomí kalkulace ceny
oběda pro rok 2006 ve školní jídelně
MŠ Beruška, MŠ U Zámku a ŠJ Chlumec
nad Cidlinou. 
! Uložila odboru správy majetku a in-
vestic znovu vyvěsit nejdéle do konce
srpna nabídku pronájmu nebytových
prostor v Pamětníku za účelem provo-
zování prodejny potravin popř. prodejny
smíšeného zboží s tím, že nájemné bu-
de 100,- Kč/měsíc. 
! Schválila Smlouvu č. IE-12-200653/
/VB/1, která bude uzavřena s ČEZ Distri-
buce, a.s. (Chlumec n.C., ul Rooseveltova
- kabelové a vrchní vedení nn).
! Schválila prodej 5 ks dřevěných
kotců za cenu 5.000,- Kč + DPH a 3 ks
mobilních plechových kotců za cenu
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! Uložila odboru správy majetku a in-
vestic objednat u AGROPROJEKCE Lito-
myšl přepracování stávající studie terén-
ních úprav v budoucí průmyslové zóně
u Malých Kladrub.
! Uložila odboru správy majetku a in-
vestic jednat o možnosti pořízení studie
odtokových poměrů Lučic u firmy REVI-
TAL případně za účasti Povodí Labe s.p.
! Schválila Řád veřejného pohřebiště
(hřbitovní řád) v předloženém znění. 
! Vzala na vědomí nabídku firmy VEN-
TURA - VENKOV s.r.o., která se týkala za-
jištění čisté vody pro rekreační koupání. 
! Uložila místostarostovi a vedoucí
odboru výstavby a ŽP jednat o vypra-
cování zastavovací studie pro tři rodin-
né domy s majiteli parcel vlevo směrem
na Převýšov v širším měřítku (s další zá-
stavbou, Nirostou, dopravním napoje-
ním apod.).
! Uložila vedoucímu technických slu-
žeb zahrnout realizaci oplocení u byto-
vých domů v ul. 9. května do návrhu
rozpočtu na příští rok.
! Uložila odboru správy majetku a in-
vestic dále jednat ve věci umístění za-
hradního centra v prostoru proluky po
„Květu“.
! Schválila účast Města Chlumec n. C.
formou bezplatného partnerství v pro-
jektu Magistrátu města Hradec Králové
„Vytvoření a posílení odborných kapacit
ve veřejné správě a neziskových a ne-
státních organizacích pro zajištění účas-
ti veřejnosti při naplňování cílů plánů od-
padových hospodářství obcí a kraje“. 

USNESENÍ Z 87. ZASEDÁNÍ
RADY MĚSTA

konaného dne 3. dubna 2006

Rada města:

! Schválila přesun finančních prostřed-
ků na nákup hudebních nástrojů v rám-
ci rozpočtu Základní umělecké školy Chlu-
mec nad Cidlinou.
! Uložila městské policii jednat ve vě-
ci náletů rostoucích podél hráze Staro-
chlumeckého rybníka přes svodidla smě-
rem do silnice.
! Vzala na vědomí stížnost obyvatel
Mládežnické ulice týkající se likvidace
zeleně na pozemku u čp. 750. Uložila
vedoucímu technických služeb zadat
zpracování náhradní výsadby zeleně
u budoucí cyklostezky vedle prodejny
LIDL tak, aby se v této věci (financování

výsadby) mohlo se zástupci LIDLu co nej-
dříve jednat.
! Schválila zadání studie protipovod-
ňových opatření Lučic firmě REVITAL
Praha. Zároveň uložila starostovi jednat
o možnosti získání dotace na tuto akci.
! Uložila vedoucí odboru správy ma-
jetku a investic projednat s p. Petrovic-
kým dosypání hrázky podél Cidliny za
účasti p. Haspry.
! Uložila místostarostovi a vedoucí od-
boru výstavby a ŽP jednat se Stavokou
Kosice, a.s. o využití přebytkové ornice
z lokality Vrchlického právě na dosypání
břehu Cidliny.
! Schválila objednání podélného řezu
pro dosypání hrázky u p. Haspry. Schvá-
lila pořízení výškového zaměření levé-
ho břehu Cidliny od zahrady p. Věříše
k jezu a od jezu podél plotu koupaliště
k ul. Na Hatích jako podklad pro jednání
o nasypání další hrázky. Zaměření pro-
vede na objednávku p. Haspra.
! Uložila vedoucímu technických slu-
žeb neprodleně zajistit opravu komuni-
kace Žiželická - Na Františku a odpově-
dět občanům na jejich žádost.
! Uložila místostarostovi vyřídit stíž-
nost občanů lokality Na Františku (2. vě-
tev).
! Schválila majetkové vypořádání
s vlastníky p.p.č. 378/5 části pozemku
mezi parcelami p.p.č. 378/15 (část 378/5)
a p.p.č. 376 v k.ú. Chlumec n. C. navýše-
ním kupní ceny p.p.č. 378/15 o 1.260,- Kč.
! Schválila pronájem části p.p.č.
366/25 o výměře 4 m2 panu Flaksovi pro
umístění stánku s cukrovou vatou a vý-
robu popcornu na dobu od 1. 7. 2006 do
31. 8. 2006 za cenu 1.500,- Kč s tím, že
napojení stánku na el. síW v prostoru kou-
paliště si zajistí p. Flaksa na vlastní ná-
klady (podružný elektroměr a instalace).
! Schválila převod vybavení z bývalé
posádky, které je nyní v majetku Města
Chlumec n. C., do majetku ŠJ Smetanova
Chlumec nad Cidlinou a MŠ U Zámku
Chlumec n.C. tak, jak je uvedeno v žá-
dostech obou organizací, které jsou sou-
částí materiálů pro 87. zasedání rady.
! Schválila prodej skříňky (z bývalé po-
sádky) Vodácko-cyklistické společnosti
za cenu 200,- Kč včetně DPH.
! Schválila prodej plechového gará-
žového přístřešku z bývalé posádky
p. Michalovi Malému za cenu 10.000,- Kč
+ DPH. V případě, že by měl zájem i o od-
koupení podlahových panelů, rada schvá-
lila jejich prodej za cenu 500,- Kč včetně
DPH/1 ks.

! Schválila dodatek č. 2 k nájemní
smlouvě uzavřené dne 17. 5. 2004 (pro-
nájem nebytových prostor v areálu kou-
paliště).
! Schválila záměr pronájmu části st.p.
180 v k.ú. Chlumec n.C. (proluka po Kvě-
tu) a uložila vedoucí odboru správy ma-
jetku a investic nabídku vyvěsit.
! Doporučila zastupitelstvu ke schvá-
lení prodej části parcel dle PK 636/1,
636/2 a 633/3 a dále parcel dle KN
569/7, 633/12, 637/1, 637/2, 840/3
a 840/4 v k.ú. Lučice za cenu 40,- Kč/m2.
! Schválila záměr pronájmu p.p.č.
1366/26 v k.ú. Chlumec n.C. a uložila
vedoucí odboru správy majetku a inves-
tic vyvěsit nabídku pronájmu. 
! Vzala na vědomí zápis ze zasedání
majetkové komise č. 15.
! Vzala na vědomí dopis Povodí La-
be, s.p. ve věci terénní úpravy lokality
„U Bystřice“ 1. etapa - Chlumec n. Cidl.
! Neschválila prodloužení nájemní
smlouvy na byt čp. 25/III v Palackého
ulici a uložila vedoucímu bytového hos-
podářství toto neprodleně sestrám Ha-
nušovým sdělit.
! Uložila vedoucímu bytového hospo-
dářství poslat všem nájemníkům měst-
ských bytů, kteří mají nedoplatky na ná-
jemném a službách, poslední upomínku
se sdělením termínu úhrady dlužných
částek. V případě, že k úhradě v daném
termínu nedojde, uložila podat soudní
žalobu na vymáhání dlužných částek.
! Uložila vedoucímu bytového hospo-
dářství zjistit možnosti prodeje pohle-
dávek za nájemníky.
! Rozhodla (pro budoucnost) postu-
povat v případě nedoplatků za nájemné
a služby tak, že dotyčnému budou za-
slány dvě upomínky a potom bude ihned
podána soudní žaloba na vymáhání dluž-
ných částek.
! Schválila jako dodavatele 3 ks PC
včetně software firmu AutoCont CZ, a.s.
Hradec Králové.
! Schválila zapůjčení hasičské tech-
niky Sboru dobrovolných hasičů v Třebe-
chovicích pod Orebem na oslavu 130. vý-
ročí založení SDH Třebechovice p. Ore-
bem, která se uskuteční 27. května 2006. 
! Vzala na vědomí zápis zdravotní
komise č. 1. Uložila referentce komise
ve spolupráci se starostou zveřejnit v nej-
bližším čísle Chlumeckých listů článek tý-
kající se lékařské služby první pomoci
a další informace týkající se spádovosti
pacientů a návazné lékařské péče.

Jana Tučková
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Řadě z Vás se vybaví známý a divá-
ky oblíbený seriál Jaroslava Dietla. Ale
taková nemocnice existuje - v příjem-
ném, klidném prostředí, obklopena par-
kem, to je nemocnice v Městci Králové.

Rozhodnutí o jejím založení se váže
k roku 1869 - v tomto roce byl vydán
první podnět k založení městské ne-
mocnice za účelem pomáhati „ubohé-
mu, strastmi sklíčenému bližnímu“. Byl
zřízen finanční fond, který od roku 1869
do roku 1894 ze sbírek občanů nashro-
máždil na 40.000,- zlatých. Nemocnice
byla dostavěna a otevřena pro veřejnost
v roce 1896. Ve více než stoleté histo-
rii se rozsah poskytované zdravotní pé-
če měnil a rozvíjel. Původní budova ne-
mocnice byla v roce 1928 přestavěna
a rozšířena o chirurgický pavilon s ope-
račními sály a gynekologicko-porodnické
oddělení. V roce 1938 byl v areálu vysta-
věn pavilon pro infekční nemoci. V 1948
byl pak tento pavilon přebudován na sa-
mostatné dětské oddělení. K poslední-
mu zásadnímu rozhodnutí o současné
podobě nemocnice došlo v roce 1998,
kdy bylo zrušeno gynekologicko-porod-
nické a dětské oddělení a nemocnice
prošla rozsáhlou restrukturalizací s dů-
razem na lůžka následné péče. Během
posledních 6 let bylo v nemocnici pro-
investováno téměř 100 miliónů korun.
Byla postavena dvě nová oddělení ná-
sledné péče, klimatizované operační sá-
ly, desetilůžkové oddělení chronické a re-
suscitační péče, nový stravovací provoz,
kotelna a svůj vzhled zcela změnila hlav-
ní budova, která dostala nový „kabát“
a novou střechu.

Výsledkem je 200 lůžkové zdravot-
nické zařízení s optimálním složením lůž-
kových odborností - internou, chirurgií,
ARO, následnou péčí s rehabilitací, do-
plněné oddělením klinické biochemie,
radiodiagnostiky a zdravotnickou dopra-
vou. Součástí nemocnice je rozsáhlá am-
bulantní část s mnoha specialisty a 24ho-
dinovou službou na chirurgické a interní
ambulanci.

Přirozenou působností nemocnice, po
omezení akutní lůžkové péče v nemoc-
nici v Novém Bydžově, je region Městce
Králové s přilehlými oblastmi Chlumec-
ka, Bydžovska a Poděbradska, tedy při-
bližně 40 tisíc potencionálních pacientů,
jimž snadná dostupnost umožňuje po-
hotové odborné ošetření či hospitalizaci.

K hospitalizacím jsou pacienti přijí-
máni na doporučení terénních praktic-
kých lékařů a specialistů, k ambulantním
vyšetření se lze telefonicky objednávat.
V akutních případech jsou nemocní ošet-
řováni i bez doporučení.

Chirurgické oddělení v čele s prim. Ja-
nem Dokoupilem na 25 lůžkách na po-
kojích s vlastním sociálním zařízením po-
skytuje péči v plném rozsahu obecné
chirurgie, jak plánované - kýly, žlučníky,
křečové žíly atd., tak akutní a úrazové,
včetně urologických operací a malých
gynekologických výkonů. Samozřejmos-
tí je dnes již v indikovaných případech
využití mimiinvazivní techniky pomocí
laparoskopu a endoskopu.

MUDr. David Vencour je primářem
interního oddělení. Oddělení disponuje
komfortně vybavenými pokoji s vlastním
hygienickým příslušenstvím. Na 24 lůž-
kách poskytuje diagnostickou a léčeb-
nou péči ve všech základních oborech
interní medicíny včetně konsiliárních vy-
šetření v návaznosti na další obory např.
neurologii, invazivní kardiologii, onkolo-
gii, TRN či rehabilitaci. Na jednotce inten-
zivní péče pečujeme i o akutní stavy
včetně srdečních infarktů, mozkových pří-
hod, plicních embolií a dalších závažných
interních příhod v návaznosti a spolu-
práci se specializovanými fakultními pra-
covišti. Technické vybavení pracoviště
umožňuje okamžitou dostupnost sono-
grafického, echokardiografického nebo
endoskopického vyšetření.

Anesteziologicko-resuscitační oddě-
lení pod vedením primáře MUDr. Lubo-
še Zimoly podává ročně více jak 1000
anestezií v celkové nebo svodné ane-
stezii a významně se podílí na léčení pa-
cientů s bolestivými stavy. Na 10 lůžkách
poskytuje resuscitační a intenzivní péči
pacientům s chronickým selháváním ži-
votních funkcí.

Největší část pacientů je léčena na
140 lůžkách následné péče. Primářka
MUDr. Renáta Petrová zde se svým per-
sonálem pečuje převážně o starší pa-
cienty, kteří po proběhlém akutním
onemocnění, progresi chronického one-
mocnění či zhoršení psychických funk-
cí vyžadují déletrvající léčbu. Cílem hos-
pitalizace je doléčení a stabilizace stavu
s nácvikem soběstačnosti umožňující
návrat do domácího léčení, pacientům
s infaustní prognosou poskytnout pod-
mínky k důstojnému, klidnému a bez-
bolestnému umírání.

Seriálové doktory Sovu a Štrosma-
jera byste zde hledali marně, ale je tu
mnoho jim podobných, lékařů, sestřiček
a dalších s lidským a vysoce profesio-
nálním přístupem k pacientům. Snahou
všech zaměstnanců je pokračovat v za-
počatém trendu tak, aby výsledkem po-
skytování zdravotní péče se vstřícným
lidským přístupem, vysoce kvalifikova-
nou péčí a pochopením pro všechny po-
tíže, byl při odchodu z nemocnice spo-
kojený pacient.

dvoustranu připravila Z. V.
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Zdravotnická záchranná služba /ZZS/
je vyšším typem přednemocniční neod-
kladné péče a zajišWuje postižené na
místě vzniku jejich úrazu nebo náhlého
onemocnění a během jejich dopravy
k dalšímu odbornému ošetření a při je-
jich předání do zdravotnického zařízení.
Jedná se o stavy, které bezprostředně
ohrožují život postiženého, mohou vést
prohlubováním chorobných změn k ná-
hlé smrti, způsobí bez rychlého poskytnu-
tí odborné první pomoci trvalé chorobné
změny, působí náhlé utrpení a náhlou
bolest nebo působí náhlé změny cho-
vání a jednání postiženého, ohrožující je-
ho samotného nebo jeho okolí.

Nižším typem přednemocniční ne-
odkladné péče je Lékařská služba první
pomoci, kterou lze poskytnout ve zdra-
votnických zařízeních nebo formou ná-
vštěvní služby.

Obecně lze říct, že Lékařská služba
první pomoci /dále LSPP/ je zajištěna pro
spádovou oblast Chlumecka v sobo-
tu a neděli na pohotovosti v Novém
Bydžově od 8.00 do 22.00 hodin. Ve
všední dny ji supluje RZP (rychlá zdra-
votnická pomoc) na lince 155 - pouze
ve vážných případech. Nejbližší pohoto-
vost pro akutní případy je Pohoto-
vostní služba v Hradci Králové, dobrá
spolupráce a vstřícnost je pro občany
Chlumecka v nemocnici v Městci Krá-
lové (interna, chirurgie). 

Osobním jednáním mezi starostou
města Chlumec nad Cidlinou Ing. Uchy-
tilem a ředitelem Fakultní nemocnice
v Hradci Králové doc. MUDr. Leošem He-
gerem, Csc., bylo již v roce 2005 dohod-
nuto, že v souladu se zákonem číslo
20/1966 Sb., o péči o zdraví lidu, ve zně-
ní pozdějších předpisů, bude každý ob-
čan Chlumce nad Cidlinou a spádových
obcí Chlumecka ošetřen, případně hos-
pitalizován ve všech existujících primariá-
tech prestižní Fakultní nemocnice v Hrad-
ci Králové. Tato nemocnice samozřejmě
disponuje nejkvalitnější lékařskou péčí
jak z hlediska moderního přístrojového
vybavení, tak i nejfundovanějším lékař-
ským a zdravotním personálem.

Ve výjimečných případech může dojít
při požádání o hospitalizaci k oznámení
termínu, kdy bude dotčený primariát dis-
ponovat kapacitou. Na základě interního
příkazu ředitele nemocnice doc. MUDr. He-
gera nejsou činěny žádné rozdíly mezi
obyvateli z Hradce Králové a obyvateli
z Chlumecka. 

Starosta města Chlumec nad Cidli-
nou Ing. Uchytil jednal také se ředitelem
nemocnice Městec Králové MUDr. Lubo-
šem Zimolou. Veškerá zdravotní péče
této nemocnice je občanům Chlumecka
plně k dispozici, nepřetržitý provoz zde
mají na interní i chirurgické ambulanci
(kontakt: interna tel. 325 643 271, tel. chi-
rurgie 325 633 124). 

KONTAKTY:
PRO DOSPĚLÉ:
ZZS Královéhr. kraje
Hradecká 1690
inf. tel.: 495 755 226, 225
ORDINAČNÍ HODINY:

všední den: 16.00 - 7.00 hod. PL
SO, NE, sv.: 8.00 - 7.00 hod.
NS do 22.00 hod.

NOVÝ BYDŽOV
areál nemocnice, 
Malátova 493

inf. tel. 495 755 226, 225 
ORDINAČNÍ HODINY:

všední den: amb. nemocnice
16.00 - 22.00 hod.

SO, NE, svátek: 8.00 - 22.00 hod. PL
NS jen SO, NE, svátek:

8.00 - 22.00 hod.

PRO DĚTI:
ZZS Královéhr. kraje
Hradecká 1690
inf. tel.: 495 755 223, 224
ORDINAČNÍ HODINY:

vš. den: 16.00 - 22.00 hod.
SO, NE, sv.: 8.00 - 22.00 hod. PL

Nemocnice Nový Bydžov:
Dětská služba první pomoci (LSPP)

PO - Pá od 16.00 - 20.00 hod.
SO, NE, sv. v nemocnici. 

tel. nemocnice N. Bydžov 495 490 321

Návštěvní služba v kraji pro děti není!

LSPP - STOMATOLOGICKÁ
ZZS Královéhr. kraje
Hradecká 1690
inf. tel.: 495 755 223, 224
ORDINAČNÍ HODINY:

vš. den: 16.00 - 22.00 hod.
SO, NE, svátek: 8.00 - 22.00 hod.
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Rozpis pohotovostních služeb - zubní pohotovost
Chlumec nad Cidlinou - N. Bydžov - Nechanice

v období květen až červenec 2006
MUDr. Švorc 20. 5. 2006 Chlumec n. C. tel. 495 485 823
MUDr. Starostová 6. 5. 2006 Nechanice tel. 495 441 620
MUDr. Létal 13. 5. 2006 NB Jungmannova tel. 495 490 779
MUDr. Rezníčková 29. 4. 2006 Chlumec n. C. tel. 495 485 711
MUDr. Šafářová 27. 5. 2006 NB Havlíčkova tel. 495 492 457
MUDr. Fišerová 3. 6. 2006 NB Jungmannova tel. 495 493 001
MUDr. Hanzlík 10. 6. 2006 Chlumec n. C. tel. 495 485 533
MUDr. Loudová 17. 6. 2006 NB Jungmannova tel. 495 493 521 
MUDr. Keltner 24. 6. 2006 NB Revoluční tel. 495 493 470
MUDr. Hanušová 1. 7. 2006 NB Jungmannova tel. 495 493 496
MUDr. Novotná 8. 7. 2006 NB Revoluční tel. 495 492 662 

INFORMACE O LÉKAŘSKÉ SLUŽBĚ PRVNÍ POMOCI
A POSKYTOVÁNÍ ZDRAVOTNÍ PÉČE

OBČANŮM CHLUMECKA
V NÁVAZNOSTI NA ZDRAVOTNICKÁ ZAŘÍZENÍ

NEMOCNICE NA KRAJI MĚSTA

zkratky: ZZS - zdravotnická záchranná služba NS - návštěvní služba 
RLP - rychlá lékařská pomoc PL - praktický lékař

Nemocnice v Městci Králové předkládá občanům Chlumecka svou prezen-
taci: viz nemocnice na kraji města.                                    

Inzerce



" Pro důvodné podezření z trestného či-
nu výtržnictví omezila hlídka MP v noč-
ních hodinách na osobní svobodě
podnapilého muže, který byl bezpro-
středně na to předán hlídce PČR.

" Při kontrole okrajových částí města na-
lezla hlídka na lavičce u městského
hřbitova zapomenutou dámskou ka-
belku s peněženkou, mobilním telefo-
nem a doklady. Majitelku se podařilo
během několika minut zkontaktovat
a věci jí v pořádku předat.

" Na hlídku MP se obrátili pracovníci
zdravotnického zařízení, kteří byli ohro-

žováni mužem, který si původně při-
šel nechat ošetřit zranění a následně
na to, pravděpodobně z vděčnosti,
napadl ošetřující personál. Byl ome-
zen na osobní svobodě do příjezdu
hlídky PČR.

" Na hlídku se obrátila s žádostí o po-
moc žena a tvrdila, že jí byl odcizen
osobní automobil s veškerými dokla-
dy. Vzhledem k podivnému chování
ženy, kdy nebyla schopna vozidlo
popsat, ani sdělit registrační značku,
obrátila hlídka pozornost jiným smě-
rem. Bylo zjištěno, že se jedná o ženu,
která trpí vážnou psychickou poru-

chou. Byla převezena na psychiatrické
oddělení Fakultní nemocnice v Hrad-
ci Králové, kde se jí ujali.

" S žádostí o pomoc se na hlídku MP
obrátila žena, které byla odcizena vra-
ta u dvora domu. Vzhledem k tomu,
že vrata byla kovová, byla záhy nale-
zena ve sběrně železného šrotu, kde
se je pachatel této krádeže pokusil
prodat. Vrata byla vrácena na původ-
ní místo a pachatel byl předán hlíd-
ce PČR pro podezření z trestného činu,
neboW před odcizením vrat vylomil pa-
chatel zámek a vnikl neoprávněně na
pozemek.                   Aleš Synek 
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V dějinách lidstva snad není obdo-
bí, aby alespoň na jednom místě země-
koule neprobíhala válka. Až do druhé
poloviny 19. století provázely každou
válku hrůzy, utrpení, množství mrtvých,
raněných a zmrzačených lidí z řad voj-
ska i civilního obyvatelstva. Vzhledem
k tomu, že prakticky neexistovala zdra-
votnická služba, úmrtnost raněných byla
obrovská, a to i na lehčí poranění, kte-
rá by se, v případě ošetření, bez problé-
mů zahojila. Historie uvádí, že před za-
ložením Červeného kříže umíralo 7 z 10
raněných, několik desetiletí po založení
už jen 1 z 10 raněných.

Historickým mezníkem v dějinách
Červeného kříže je rok 1859, kdy sto-
jí proti sobě v bitvě u Solferina italská
a francouzská vojska proti rakouské ar-
mádě. Týž den projíždí mladý Švýcar
Henry Dunant bitevním polem a je zhro-
zen tím, co vidí. Tisíce raněných vojáků
umírají bez pomoci. Proto se sám chá-
pe iniciativy a organizuje pomoc slože-
nou z civilního obyvatelstva. Nedlouho
poté, v roce 1862, píše knihu „Vzpomín-
ky na Solferino“, kde věrně vylíčí svoje
zážitky a dojmy z této události. V závě-
ru knihy podává 2 návrhy:

V každé zemi utvořit dobrovolnou
organizaci, která by se zabývala pomo-
cí raněným ve válce. 

Přesvědčit vlády států, aby tato for-
ma pomoci byla státem podporována
a chráněná.

Dunantova kniha otřásla svědomím
veřejnosti. Hned poté se sešli čtyři váže-
ní ženevští občané (generál Dufour, léka-
ři Appia a Maunoir a právník Moynier)
a oznámili, že Dunantův návrh na zalo-
žení organizace pro pomoc raněným ve
válce podpoří. Těchto 5 mužů se sešlo
v únoru 1863 a založili výbor, později na-
zvaný Mezinárodní výbor Červeného kříže.

V r. 1864 byla vládami 16 států při-
jata ženevská úmluva o zlepšení osudu

raněných v polních armádách. Součas-
ně byl přijat i znak červený kříž v bílém
poli (švýcarská vlajka má stejný tvar, ale
opačné barvy). Jako heslo si zvolili: „Inter
arma caritas“ Milosrdenství mezi zbraně-
mi. Již v roce 1870 ve válce mezi Francií
a Pruskem měl ČK přes 150 dobrovolní-
ků, kteří ošetřovali raněné v poli a posky-
tovali pomoc bez rozdílu všem.

Po rusko-japonské válce v roce 1899
byla úmluva rozšířená i do válek na mo-
ři a to na pomoc tonoucím a troseč-
níkům. Tato část úmluvy je známá jako
druhá ženevská úmluva. V roce 1919 by-
la vytvořena Liga Červeného kříže a Čer-
veného půlměsíce jako mezinárodní svaz
národních společností ČK a ČP. Mezi hlav-
ní úkoly ligy patří: podpora nově vzniklých
národních společností a pomoc v jejich
činnosti, řízení pomoci obětem přírodních
katastrof, pomoc uprchlíkům mimo bojo-
vé území a ochrana principů a myšle-
nek ČK. Třetí ženevská úmluva vznikla
po 1. světové válce a týkala se ochrany
a lidských práv válečných zajatců. To se

už ČK aktivně podílel na vrácení váleč-
ných zajatců, vyhledávání pohřešovaných
po válce a pomocí obrovské ženevské
kartotéky i informování o raněných, pad-
lých a pohřešovaných ve válkách.

V roce 1949, po druhé světové vál-
ce, se mezinárodní úmluvy rozšířily o dal-
ší, v pořadí čtvrtou dohodu, která se týka-
la ochrany civilního obyvatelstva ve válce.

V současnosti je na celém světě asi
250 milionů mužů a žen dobrovolníků
Červeného kříže, organizovaných v 150
národních společnostech ČK a ČP, kteří
jsou ochotni v případě potřeby poskyt-
nout své služby ve prospěch postiže-
ných. Činnost ČK se rozšířila i na pomoc
lidem postiženým přírodními katastrofa-
mi (zemětřeseními, povodněmi, smrště-
mi, požáry) a mírovou činnost (odběr
krve a propagace dárcovství, první po-
moc, zabezpečování hromadných akcí
po zdravotnické stránce LDT, školení no-
vých členů ČK a doškolování stávajících
členů, propagace mezi mládeží formou
seminářů, soutěží).

V roce 1965 bylo přijato 7 hlavních
principů ČK: humanita, nestrannost, ne-
utralita, nezávislost, dobrovolnost, jedno-
ta a světovost. Hnutí ČK a ČP je složeno
z národních společností, mezinárodního
výboru a ligy. Zástupci členských států se
scházejí 1x za čtyři roky na mezinárodní
konferenci ČK podle ženevských úmluv.

Červený kříž naplněný myšlenkou
světové solidarity vyzývá všechny mu-
že a ženy dobré vůle bez ohledu na je-
jich rasu, třídu či náboženství. Tím přispí-
vá k mezinárodnímu míru.

zdroj internet
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ČESKÝ ČERVENÝ KŘÍŽ 
Na základě doporučení zdravotní komise nabízíme občanům města možnost

podílet se na dobrovolné práci v organizaci Český červený kříž. Podmínkou k za-
ložení místní pobočky ČČK v Chlumci nad Cidlinou je získání alespoň pěti zaklá-
dajících členů. Přihlášky a informace jsou k dispozici na sociálním oddělení
Městského úřadu v Chlumci nad Cidlinou do 31. 5. 2006 u Mgr. Valentové. 

Za zdravotní komisi referent Mgr. Valentová

HISTORIE A ORGANIZACE ČERVENÉHO KŘÍŽE

ZE SLUŽEBNÍ KNIHY MĚSTSKÉ POLICIE

NELÁMEJME NAD MLÁDEŽÍ HŮL
Často se ozývají stížnosti, že chlapci i děvčata v letech do-

spělosti jsou nyní nebývale drzí, hrubí, nezdvořilí a bezohlední
k starším, ba dokonce i velmi starým lidem. V Praze se vyprá-
ví vtip: Vstoupí stará paní do naplněné tramvaje. Na sedač-
kách se rozvaluje mládež, nikoho nenapadne vstát a nabíd-
nout jí místo. Paní se rozhlíží a nakonec se hlasitě zeptá:
„Poslyšte, vy mladí, to se mezi vámi nenajde žádný džentlmen?“
Jeden mladík se ozval: „Jo, paní, džentlmenů je tady plno, ale
volný místo není.“

Já osobně paušální žehrání na mládež nesdílím. Jsou sluš-
ní i neslušní, podle toho, jak koho doma vychovali. Pokud jde
o místo v tramvaji, jen výjimečně se mi přihodí, že někdo
z mladých mi ochotně neuvolní místo k sezení. Ani v Chlum-
ci nemáme nouzi o důkazy, že s naší mládeží to není tak
zlé, jak by se někdo mohl domnívat podle alarmujících přípa-
dů, které čas od času zásluhou tisku nebo televize proniknou
na veřejnost.

Manželé Pourovi nás požádali, abychom uveřejnili jejich
zážitek: 10. března se vraceli z města domů s těžkými taška-
mi, vrchovatě naplněnými nákupem. V Sadové ulici se na chví-
li posadili na lavičku, aby si odpočinuli. Vtom šly kolem dvě

školačky. Všimly si obou důchodců i jejich naditých nákupních
tašek. Okamžitě se samy od sebe nabídly, že jim nákup done-
sou až domů. Manželé Pourovi se zdráhali nabídku přijmout,
děkovali za ochotu, ale dívenky se od svého ušlechtilého zá-
měru nedaly odradit. Tady jsou jejich jména: Soňa Bartáková
6.A a Lucie Nedvědová 6.C. Bezpochyby zaslouží veřejnou po-
chvalu. Rodiče z nich mohou mít radost. I jim ostatně patří po-
chvala za to, že je tak vychovali.

K.R.

Naši představitelé 1953

1. Svítidlo 
2. Hlodavec 
3. Pečivo 
4. Kus kmene 
5. Ořech

Rozluštění na str. 21
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Vážení občané,
chcete-li se zapojit a vyjádřit k tvorbě Strategie rozvoje

Královéhradeckého kraje na období 2007-2015, máte mož-
nost zúčastnit se veřejného projednání této strategie, které
se bude konat 17. 5. v 17.30 hod. ve Velkém sále Adalbertina
v Hradci Králové. Více informací najdete na internetové adrese
Centra evropského projektování www.cep-rra.cz/strategie/
nebo v případě dotazů využijte email: strategie@cep-rra.cz
a tel. 495 817 281, 720 404 203.

Monika Malínská

VEŘEJNÉ PROJEDNÁNÍ
TVORBY STRATEGIE

ROZVOJE
KRÁLOVÉHRADECKÉHO

KRAJE

Inzerce

Inzerce



Běda nočnímu pocestnému, který se dal světélky oklamati
v domnění, že se blíží k lidskému obydlí. Bloudě sem a tam,
zapadl do bahna.

Z díla Aug. Sedláčka a ze starých pamětí je známa ves
Tečmín, která stávala, kde se říká pozemkům „V kopcích“. Ve
13. a 14. století patřila tato osada k panství žiželickému, pozdě-
ji byla odprodána a patřila Slibovicům.

Praskolesy byla další zaniklá obec západně od Lovčic. Za-
chovalo se o ní málo dat: 1397 a 1459. V Urbáři z r. 1571 už
o ní zmínka chybí, pravděpodobně byla vypálena v husitských
válkách. Její místní jméno Praskolesy má slovní základ praska-
ti. Znamenalo původně asi lesy, které při průchodu praskaly.

Vančice bývaly poblíž Praskoles v nynějším polesí Obora,
kde se dosud říká „Ve Vančicích“ a „Na krchově“. Její existen-
ce se váže k letopočtům 1394 a 1437. Protože další data o ní
chybějí, lze mít za to, že zanikla také v husitských válkách.
Její místní jméno je vysvětlováno jako ves lidí Vaňkových. Osob-
ní jméno Vaněk byl mazlivý tvar ke jménu Václav. Pověst o za-
niklé vsi otiskl Václav Horyna ve sbírce Pověsti z kraje Maláto-
va a Klicperova.

Slibovice - sousední obec - jsou a hlavně v minulosti bý-
valy s Lovčicemi osudově spjaty, obě vsi měly často společné
pány. V 16. století až do války třicetileté nabyli páni ze Slibovic
většího vlivu, jak vidno i z okolnosti, že za nich byly pořízeny
nové zvony nemalé ceny - pro lovčický kostel. Zvon „krchovník“
byl sem darován r. 1585 Adamem ze Slibovic a jeho manžel-
kou Johankou. Latinský a německý nápis na něm hlásájí: Vzý-
vej mě ve dnech zármutku, vytrhnu tě a oslavíš mě. Kdo bude
jméno boží vzývati, bude blahoslaven. Druhý zvon, zvaný pro-
střední nebo velký, dal zhotovit r. 1607 Jiří Slibovský s nápi-
sem: Volám svým hlasem k díkům Bohu Všemohoucím a zvu
lid k slovu Božímu. 1 km od Lovčic se nachází bývalá panská
obilní sýpka z r. 1707. V druhé polovině 19. století byl zde zří-
zen cukrovar, kde déle jak třicet let nacházelo obživu mnoho
obyvatel Lovčic a širokého okolí. Po zrušení cukrovaru zde byl
v r. 1920 zřízen mlýn. Na průčelí budovy se uchovala pamětní
deska z doby založení. K růstu obce Lovčic velmi přispěla stav-
ba státní silnice v r. 1813 a v r. 1901 pak stavba železnice. 

Z HISTORIE ŠKOLY
První zmínka o staré farní škole v Lovčicích se datuje v ro-

ce 1724. Z Pamětní knihy, založené r. 1836, se dovídáme, že
nejprve se vyučovalo ve stavení č. 28, které stávalo v těsné
blízkosti fary, kde později byla farská zahrada. Tento objekt byl
později zbořen a pro školu byl najat domek č. 22 na Bahnech.
Na konci 18. století se vyučovalo v prázdném farním stavení
na zahradě vedle č. 11. 

Až v roce 1810 byly položeny základy vlastní, samostat-
né školní budovy a to na spáleništi usedlosti Janatovy, patřící
k čp. 34, kteréžto místo směnil hrabě Kinský za pozemek na
Obci, kde si p. Janata postavil čp. 77. Školní budova byla do-
stavěna v r. 1811. Měla jednu učebnu s okny k východu do
zahrady. V učebně byla vysoká kamna, za nimiž byl byt pro
učitelského pomocníka. Do návse byly dva pokoje pro učitele,
oddělené od učebny síňkou, ze které se šlo do kuchyně, ko-
mory a na půdu. Škola byla postavena z opuky, nacházející se
v blízkosti obce, a pokryta šindelem. Jelikož učitel míval tehdy
od obce 7 korců polí v Horním hájku k užívání, byly u školy
postaveny i hospodářské budovy: chlévy, stodola aj.

Původně chodily do zdejší školy děti z Lovčic, Lišic a Slibo-
vic. Od 14. 1. 1822 sem byla přiškolena obec Převýšov, do té

doby patřící školou do Žiželic. Stalo se tak pro časté rozvod-
nění Cidliny a tím někdy na značnou dobu neschůdnost cesty.

V roce 1865 byla provedena oprava školního stavení za
259 zl. 40 kr. Jednalo se o opravu omítek a vybílení stěn, novou
tabuli, 20 kop šindele na střechu, opravu komína, nový plot
okolo školní zahrady, nový mlat a opravu střechy za stodo-
lou. 26. listopadu 1876 byla konána dražba na stavbu nové
školní budovy. Stavbu najal stavitel Jan Vrbický ze Žiželic.
Ke stavbě bylo přikročeno z jara 1877. K významné změně
dochází od 1. 9. 1996. Do školy se opět vrací 5. ročník, který

dosud musel dojíždět do Chlumce n/C. Je opět otevřena III. tří-
da a započato s výukou anglického jazyka. Současně zahajuje
provoz školní družiny. 

V současné době je Základní škola v Lovčicích trojtřídní, má
školní družinu i školní jídelnu, celkový počet dětí kolísá mezi
45 až 50. Snahou vedení školy i obecního úřadu je, aby žac-
tvu poskytovala co nejlepší podmínky pro jejich školní práci. 

O LOVČICKÝCH RYBNÍCÍCH
Chlumecký kraj byl odedávna proslulý rybníkářstvím, jež

bylo a denně je významnou složkou hospodářství panství chlu-
meckého. Rovněž náš katastr oplýval hojností rybníků, dnes
již bohužel vypuštěných, odvodněných a proměněných v ornou
půdu, čímž vzhled okolí doznal podstatné změny. Pozorovatel
z lišického kopce dnes postrádá při pohledu do lovčické kot-
liny za svitu slunečního třpytu hladinu rozměrných rybníků Hyn-
kovského, Prostředního, Nohavice a Kalisovka, jež byly sběrnou
vod s obou vyvýšenin na jihu a severu Lovčic se rozkládajících.
Povodím patřily tyto rybníky do říčky Mydliny. 

Rybník Kalisovek prostíral se východně lovčického katastru,
sbíraje přebytečnou vodu z Turovska, Drábiny, aby ji co přeby-
tečnou vypouštěl do odpadu vedoucího „Palouky“, dále „Prů-
honem“ do rybníka Hynkovského. Kdy byl Kalisovek vypuštěn
a ponechán na sucho, není přesně známo. Dle tradice stalo se
tak asi r. 1830. Když byl rybník Kalisovek proměněn v ornou
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Všichni spolu tvoříme CHLUMECKÝ REGION. Víme, že toto
správní území se skládá ze 14 obcí (Chlumec, Chudeřice, Kára-
nice, Klamoš, Kosice, Kosičky, Lišice, Lišičky, Lovčice, Nové Měs-
to, Olešnice, Písek, Převýšov a Stará Voda. O tom jsme se ubez-
pečili v Chlumeckých listech č. 12/ 2005) 

Známe se však dobře? Chodili jsme většinou do stejné
školy, navštěvovali jsme taneční hodiny, scházíme se v oblí-
bených restauracích, různých spolcích, na hřištích, jsme promí-
cháni v různých zaměstnáních a hlavně se vzájemně potřebu-
jeme v občanském životě. To je skutečnost, ale přece jen pouhá
skořápka života. Nemyslíte, že bychom se měli více seznámit
o tom, jací byli naši předkové, co krásného a užitečného nám
vytvořili a čím se jednotlivé „naše“ obce mohou v současnos-
ti pochlubit?

Proto se redakce rozhodla, že budeme postupně veřejnost
seznamovat s jednotlivými členy našeho regionu blíže. Proto-
že informace o jednotlivých obcích nejsou buT úplné, nebo
i zastaralé, budeme nutně potřebovat pomoc kronikářů jednot-
livých obcí. Redakce bude vděčna za zprávy z jednání na obec-
ních úřadech a nemusí to vždy být jen chvála. Vaše úspěchy,
potíže i starosti mohou být prospěšné i druhým, vždyW „chy-
bami se všichni učíme“.

V loňském roce, kdy Chlumec vzpomněl 770 let písem-
ně doložené existence obce, jsme představili město od prvo-
počátku do současnosti. A stejně tak bychom rádi chtěli po-
stupně zviditelnit ostatní regionální obce.

DNES TEDY O BLÍZKÉ OBCI
LOVČICE

ÚVOD
Každý člověk má své zamilované místo, místo, kam ho

táhne touha a nutkání se vracet. Mezi těmito místy zaujímá
čelní pořadí domov, místo, kde se narodil, prožil mládí nebo
podstatnou část svého života. 

K domovu patří i ostatní lidé, sousedé, kamarádi, ale i ti,
kteří již nežijí a odpočívají v pokoji na místním hřbitově.

V roce 1999 tomu bylo 700 let, kdy se objevila první pí-
semná zmínka o Lovčicích. 

Z MINULOSTI LOVČIC
Obec Lovčice se rozkládá v povodí řeky Cidliny, jejíž žírné

břehy osídlil už v době bronzové mohutný slovanský kmen
Charvátů a zanechal tu řadu osad a dvorů. Lovčice jsou pravdě-
podobně jednou z těchto osad. Osídlení již v dobách pohan-
ských dokazují četné vykopávky - na různých místech zdejšího
katastru, zejména pak z let 1929-1930, kdy se prováděly me-
liorace pozemků. Objevena byla pohanská pohřebiště se žáro-
vými hroby. V prostoru mezi Lovčicemi a Lišicemi, kde se říká
„V kopcích“. Vykopány byly popelnice, zbytky zbraní, bronzové
a železné ozdoby, jejichž část byla umístěna v okolních muzeích. 

Jméno obce Lovčice představuje ves lidí Lovkových. Toto
příjmení vzniklo z obecného jména lovec. Bohaté okolní lesy
tuto domněnku potvrzují. 

Historické záznamy o Lovčicích sahají do roku 1299, kdy
vesnice náležela k panství hradišWskému a žiželickému. Ve vsi
stávala tvrz, na níž se v letech 1355-1377 připomínají bratři

Heník a Přibik z Jikve. Tvrz ležela na mírném návrší, kde se říká
„na Pekelci“, což dosvědčují zbytky základů, které zde byly roz-
kopány kolem r. 1850, a různé věci, které zde byly nalezeny,
jako stříbrné lžičky, zlatý prsten s raženou loveckou trubkou
a zbytky různých zbraní. Tvrz byla chráněna rybníky a snad i ba-
žinami, které se kolem dokola prostíraly. Ještě v době nedávno
minulé zbyly z těchto rybníků Hynkovský, Prostřední a Pekelec. 

V letech 1365-1366 jsou v Lovčicích uváděni i zemané Čéč
z Lovčic a r. 1371 Přibík z Malovic. V r. 1381 pak ještě Bonec
Lovčic. Předpokládá se, že ve vsi bylo dvorů víc, nejméně dva.

Po Heníkovi zdědila statek vdova Kateřina se synem Heníkem.
V roce 1419 získal zboží Zdislav z Lovčic. Bratři Erazim a Petr
z Lovčic koupili roku 1437 dědiny a role při Lovčicích od Jindři-
cha ze Slibovic. Za panování krále Ladislava Pohrobka se ve vsi
uvádí Hereš z Lovčic, jenž si vyprosil na témže králi r. 1459
všechna odúmrtí po předešlých držitelích i po Vavřinci sou-
keníkovi ze Starého Města pražského, který bral z Lovčic 10 kop
úroků. Po smrti Hereše se ve vsi uvádí Petr Kdulinec z Ostromě-
ře, který spravoval statek místo nezletilého Herešova syna Her-
šíka. Poručenství mu udělil král s výhradou, kdyby sirotek zem-
řel před časem, aby zůstaly Lovčice při Petrovi. Skutečně pak
předčasnou smrtí Heršíkovou přešlo lovčické panství do rukou
jeho syna Beneše. Na druhém dvoře lovčickém, později pustém,
seděli bratři Radek a Petr a po nich Jakub Košík z Vilémoviček.
Posledním známým majitelem Lovčic byl Bohuněk ze Stránovic.
Po něm připadla část obce k panství slibovickému, část k chlu-
meckému. Tvrz pozbyla svého významu, pustla a později za-
nikla nadobro. V r. 1490 koupil Lovčice a Slibovice Burjan řečený
Apolón ze Skřivan. Roku 1521 Vilém Kostka z Postupic prodal
Chlumec s Lovčicemi a jinými vesnicemi Vojtěchovi z Pernštej-
na na Pardubicích. Roku 1623 se vsi připomíná poddaný kos-
telní dvůr a ovčín. Roku 1697 dne 25. července připojeny ves,
dvůr a kostel k chlumeckému panství Kinských. Ke konci 18. sto-
letí bylo vysušeno několik rybníků a půda rozdělena mezi bez-
zemky, aby se nebouřili. 

V OKOLÍ LOVČIC BYLY I DALŠÍ SAMOSTATNÉ OSADY:
Bludy byly do třicetileté války samostatné. Roku 1634 za

vpádu Švédů byly vypáleny, obyvatelé zčásti pobiti, zbytek se
uchýlil do Lovčic a ves již nebyla obnovena. Stávala výše nyněj-
šího dvora asi mezi bránou Obory a nynější hájenkou. Ještě do-
sud nedaleko brány jsou zbytky studně z těch dob a druhá
studna byla asi 200 m na jih. Kdo a kdy Bludy založil, je ne-
známo. Jejich jméno je odvozeno od slova blouditi. Byly tehdá
pod vsí zvláště za deštivého počasí velké bažiny, v nichž hnily
různé traviny. Z bažin vystupovaly plyny, které se vzněcovaly
a za tmy a větru se co světélka nad mokřinami pohybovaly.
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První čtvrtletí roku 2006 je již minu-
lostí a zatím jen kalendář nám připomí-
ná, že je již jaro. My to však poznáme
spíše podle toho, že již nemusíme uklí-
zet sníh a trávník dostává zelený ná-
dech. Tedy jaro zatím nic moc. Něčím je
ale pro Chlumec přece jen významné -
zmizely z města těžké nákladní auto-
mobily a jsem přesvědčen, že si Chlu-
mečtí úlevou nahlas oddechli. Zbývá sice
ještě velké množství osobních vozidel
a v létě motorkářů, ale z těch nám vadí
hlavně ti řidiči, pro které je kázeň ne-
známým pojmem, pletou si silnici se zá-
vodní dráhou a upravenými výfuky svých
strojů „vytrubují“ do okolí. Snad jezdí
spíše proto, aby dělali kravál, a ne aby
se někam dopravili. Možná také zkouší,
co jejich vozidla vydrží a co snesou ob-
čané, kteří u silnice bydlí. Bylo by dobré,
kdyby na oplátku občas policie vyzkou-
šela, co snesou peněženky těchto bez-
ohledných a nic nerespektujících řidičů.

Jaké zátěže jsme se vyloučením „těž-
ké vozby“ z města zbavili, asi ocení hlav-
ně ti, kteří u silnice bydlí. On se totiž ná-
zor na dopravní situaci dosti lišil i mezi
Chlumečáky. Jinak situaci asi posuzuje
ten, kdo jde 2-3x týdně do města na
nákup a vadí mu, že nemůže přejít sil-
nici, a úplně jinak ten, kterému se valí
vozidla kolem domu 24 hodin a navíc

mu provozem vzniká újma na majetku,
ke které se nikdo nechce hlásit. Když
jsem si někdy posteskl, jak nám provoz
na silnici vadí, několikrát jsem slyšel ná-
mitku, že odvedením provozu na dálni-
ci se Chlumec stane mrtvým městem. Na
můj dotaz, proč by mělo město umírat,
když z něj zmizí smrduté a hřmotné po-
jízdné stodoly, jsem však nikdy nedostal
odpověT. Také mi někdy bylo řečeno,
že za ta léta jsme si na provoz již mohli
zvyknout. Někomu se to možná poved-
lo, většině asi těžko. Máme poškozené
domy, zahradu u silnice nebylo možné
využívat ani jako užitkovou (ovoce při
sklizni bylo špinavé jako od sazí) ani ja-
ko odpočinkovou (v hluku, prachu a vý-
fukových zplodinách se těžko „relaxu-
je“). Ostatně, pokud někdo bydlí někde
v klidnější části města, parkuje své au-
to před domem a občas mu někdo odře
blatník či nárazník, si asi také nezvykne
a nesmíří se s tím, že to jinak být ne-
může. Ovšem auto, na rozdíl od domu,
je možné „přeparkovat“.

A proč jsem vytvořil tento spis? Chtěl
bych touto cestou poděkovat našemu pa-
nu starostovi za to, že se mu jeho neús-
tupností a vytrvalostí (kolik mu asi za tu
dobu přibylo stříbra ve vlasech?) podařilo
prolomit hradbu byrokratických předpisů
a „vystrnadit“ z města těžkou dopravu.

Mnozí možná namítnou, že do konce ro-
ku bude v provozu dálnice a tím by bylo
stejně vše vyřešeno. Já jsem ale přesvěd-
čen, že je dobrý každý „uspořený“ měsíc.
Pro porovnání, jak rychle dokáže provoz
kamionů vozovku „upravit“, malý příklad:
při výstavbě kruhového objezdu u BENZI-
NY v r. 2002 byla v tomto úseku rekon-
struována i silnice. V roce 2004 již mu-
sela být na několika místech pro značné
poškození opravena. V jakém stavu je
povrch vozovky nad bývalým autoservi-
sem OÁZA v současné době, se může
každý sám přesvědčit. Určitě to není způ-
sobeno špatně provedenou prací při vý-
stavbě, ale nadměrnou provozní zátěží.

Stejně jako těžkým provozem trpěla
silnice, na tom byly i přilehlé domy a je-
jich obyvatelé. Byla zde vysoká prašnost,
hluk, výfukové plyny a hlavně následkem
otřesů neustále praskající stěny domů.
A upřímně se divím, že se již dávno ne-
vzbouřili majitelé domů na Zámostí - ne-
umím si totiž představit, jak mohli tito
lidé žít v místnostech, které mají okna
k silnici. Naštěstí je tato hrůza minulos-
tí - snad již navždy.

Takže pane starosto a páni konšelé,
kteří jste společně tento letitý „balvan“
odvalovali z cesty (nebo spíše kamionům
do cesty), ještě jednou díky a s nadech-
nutím mnohem čistšího vzduchu i přá-
ní úspěšného řešení všech dalších úkolů
a problémů ve prospěch našeho města
a tím i všech jeho obyvatel.        La Br
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JARNÍ ZAMYŠLENÍ 

Události 9. května 1945 vidím živě,
jako by to bylo dnes. 

Úzkou příčnou uličkou od státní sil-
nice na Prahu, směrem do Dvořákovy
ulice, po šesté hodině ráno běží člověk
a křičí: „Už jsou tady.“ Nemuselo se ni-
komu vysvětlovat, o co jde. Tehdy téměř
každý občan sledoval postup na fron-
tách. Náš tatínek měl na zdi připích-
nutou velkou mapu a na ní napíchané
špendlíky a kolem nich nataženou nit,
kterou podle situace na frontě posunoval.

My, mládež do dvacítky, i dospělí
jsme běželi ke státní silnici, abychom to
všechno viděli. Po silnici na Prahu se va-
lila kolona předjíždějících se aut, tanků
jednak německých a jednak ruských.
Mezi nimi se pletly do cesty koňské po-
vozy s „národními hosty“ (jak se tehdy
oficiálně říkalo německým civilním uprch-

líkům, kteří měli naložený svůj majetek
a děti na krytých korbách svých povo-
zů). Ruské tanky předjížděly tyto kolo-
ny chodník nechodník ve velkém spěchu.

Městský úřad hlásil zprávy pro oby-
vatelstvo a informace, jak se mají lidé
v této situaci chovat, a upozorňoval na
to, že „národní hosté“ budou odcházet
pod ochranou Mezinárodního červené-
ho kříže. Myslím, že i přesto se našli li-
dé, kteří rabovali. 

Pod sokolovnou byli shromažTová-
ni vojenští zajatci.

Ve Dvořákově ulici byla řada rodin-
ných domků a vilek. Zde byli ubytováni
sovětští důstojníci. K nám byla přiděle-
na vojenská kuchyně. Kuchař byl Uzbek
a jmenoval se Ibrahim. K ruce měl po-
mocnou kuchařku Ukrajinku. My jsme
ještě tehdy neměli zařízenou koupelnu.

Kuchař a Ukrajinka se potřebovali po
frontové cestě vykoupat, a tak se mu-
seli vykoupat v neckách v kozím chlív-
ku. Dříví do kamen jim chodili štípat na
dvorek službu konající vojíni.

Obědy důstojníkům roznášel sám ku-
chař Ibrahim v doprovodu našeho psa
Ferika. Jídelníček neměli pestrý. Střídala
se dvě hlavní jídla. Jeden den byly vare-
niky a boršč, druhý den pirožky a boršč.
Bylo to ale výborné. Kuchař toho asi víc
neuměl, nebo uzbecká národní jídla, kte-
rá uměl, důstojníkům nevyhovovala.

Sovětští vojáci se rádi projížděli na
kolech. Byla to pro ně zřejmě vzácnost.
Také měli rádi náramkové hodinky. Ří-
kali jim časy.

Jak dlouho byla sovětská posádka
v Chlumci, to si už nepamatuji.

Růžena Hochmannová

VZPOMÍNKY NA 9. KVĚTEN 1945 V CHLUMCI N. C.

půdu, vyrostl na ní plevel sveřepec v takové míře, že převy-
šoval a dusil plodiny tu zaseté. Semeno plevele totiž odpo-
čívalo dlouhá léta na dně rybníka a když po vypuštění vody
dostalo se mu podmínek ke vzklíčení, bylo tím dokázáno, jako
houževnatým a téměř nezničitelným je tento plevel, čekající
trpělivě pod povrchem země na příhodnou dobu, kdy vydá
nové semeno. Ještě podnes rodí pozemky v Kalisovku neví-
tanou úrodu tohoto plevele. 

Rozlohou největší rybník Hynkovský o výměře asi 90 měr
byl vypuštěn v r. 1904 při meliorování pozemků vodním druž-
stvem Lišice - Lovčice. Středem rybníka vyházen byl veliký ná-
hon, do něhož vyúsWují náhony a hlavní odpady vod z okolních
pozemků. Tento rybník patřil panství chlumeckému a teprve po
provedení pozemkové reformy byl rozparcelován a do soukro-
mého vlastnictví převeden. 

Jako jediný rybník ponechán Pekelec, téhož pojmenování
s tvrzí, jež stávala nad ním na pozemku čp. 5. Tímto rybní-
kem protékala voda z Prostředního za trvalých dešWů a před
lovem rozlévající se po přilehlých lukách. Ještě na počátku
XX. století byl Pekelec velkou kaluží bez pevných břehů, sem
tam s keříky vrbiček, se dnem nahnitým, používány jen ke kou-
pání hus. V r. 1907 bylo bahno vyvezenou a břehy vyzděny
pískovcovitými kvádry. Tyto však časem se pod tlakem okolní
půdy počaly sesouvat do rybníka, a proto bylo přistoupeno
k důkladné přestavbě celého rybníka, při níž byl značně roz-
šířen a střední hrází rozdělen na 2 části: severní pro koupání,
jižní pro plavení dobytka a drůbeže. S příchodem mimořádných
válečných poměrů dokončení přestavby rybníka oddáleno na
neurčito a přestavba stala se předmětem vtipů a kritiky zod-
povědných činitelů obce. Přestavba byla dokončena v roce 1947.

O DIVADLE
První spolehlivá zmínka o divadle u nás je zapsána ve zdej-

ší školní kronice. V roce 1872 dne 3. března sehrál podučitel
lovčické školy Han Šindelář se školními dětmi hru „Ztracené
dítě“ a z čistého výnosu zakoupil do školní knihovny IV. díl
„Světozoru“, přírodopis ptactva a věnoval je II. tř. zdejší školy.
Pak pravděpodobně nastala po jeho odchodu přestávka, až
teprve koncem let 70tých po příchodu na zdejší školu řídícího
učitele Frant. Cóna, jenž vnesl do života Lovčic čilejší ruch kul-
turní, počalo se hrát divadlo ochotnicky, jak zjištěno od pa-
mětníků dosud žijících. Po nějakém čase se zase přestalo hrát.

Touha po divadle nevymizela a v letech 90tých byla stále
projednávána v rámci činnosti Čtenářské besedy Přemysl,
jak vidno ze zápisu besedy ze dne 21. 3. 1897, dle něhož se
uvolnil říd. učit. Cón požádati obecní výbor, aby tento poskytl
z peněz obce nějakou částku na zřízení vlastního jeviště.

Prvně se hrálo na vypůjčeném jevišti z Nového Města, a to
20. 1. 1901. Byla hrána divadelní hra El. Peškové „Černý kříž
v lese“ a fraška „Sluha pánem“. První divadlo bylo hojně na-
vštíveno a se zalíbením přijato. 10. 2. 1901 se odehrála nová
hra s názvem „Pan baron“ a fraška „Ztratil řeč“. Na žádost ob-
čanů z Lišic, zvláště hostinského Velicha, opakovalo se před-
stavení 17. 2. 1901 v Lišicích.

Čistý výnos z obou her obnášel 37 zl. 68 kr., t.j. 75,36 ko-
run. K obnosu tomuto přispělo honební společenstvo nájem-
ným z honitby v lovčickém katastru částkou skoro 80 zl. Za tu-
to sumu se bylo ihned pořízeno nové jeviště.

Poslední divadelní představení s názvem „Sousedi“ se ko-
nala dne 18. května 1974.                

připravila Vá

Inzerce



Poslední březnovou neděli jsme mě-
li možnost uctít památku obětí doprav-
ních nehod na pověstné silnici E 67 a dál-
nici D 11. Při této příležitosti navštívil
naše město mj. královéhradecký biskup
Mons. Dominik Duka OP, který byl také
hlavním celebrantem Mše svaté v koste-
le sv. Voršily. Po církevním obřadu ná-
sledovalo v mramorovém sálu na zámku
Karlova Koruna koncertní provedení Mo-
zartovy zádušní mše Requiem, pořádané
pod záštitou Biskupství královéhradec-
kého, Krajského úřadu Královéhradecké-
ho kraje, Městského úřadu v Chlumci nad
Cidlinou a zámku Karlova Koruna - Kinský
dal Borgo.

Requiem Wolfganga Amadea Mo-
zarta (1756 - 1791) bylo v onen večer
všemi přítomnými bezpochyby vnímáno
symbolicky především jako modlitba za
oběti dopravních nehod. Zároveň jsme
si tímto dílem však mohli připomenout
velkého hudebního génia, od jehož na-
rození uplynulo právě v letošním roce
již 250 let.

Jak známo, Requiem, svou vůbec
poslední kompozici, psal Mozart pro-
následován temnými předtuchami jako
svůj vlastní pohřební zpěv. Skladbu za-
čal komponovat na anonymní objed-
návku záhadného posla (dnes však již
víme, že zakázka pocházela od posla cti-
žádostivého diletanta hraběte Walsegga,
který měl v úmyslu vydávat Requiem za
své vlastní dílo), avšak sám nestačil celé

dílo dokončit, neboW zemřel během kom-
pozice části Lacrimosa (součást nejroz-
sáhlejšího dílu mše, a sice Sekvence Dies
irae). Jeho rukopis končí v místě, kde
z hloubky zvolna stoupá tónová řada
d moll, nejprve prokládaná pomlkami, pak
postupující v těsných chromatických kro-
cích, použitá téměř po způsobu rétorické
figury, neboW znázorňuje obraz člověka
obtíženého hříchy, který vstává z hrobu
k Poslednímu soudu: „…qua resurget ex
favilla iudicandus homo reus.“ Torza díla
se po skladatelově smrti ujal jeho žák
Franz Xaver Süssmayr (1766 - 1803), kte-
rý byl Mozartovi nablízku až do jeho po-
sledních chvil a byl podrobně obeznámen
s celkovou koncepcí díla. Mohl tudíž dle
skladatelova náčrtu dokončit jednak in-
strumentaci v Sekvenci a jednak zkom-
ponovat chybějící části Sanctus, Benedic-
tus a Agnus Dei. V závěru - jak bývalo
zvykem - pak znovu použil hudbu Ky-
rie. Díky tomuto dotvoření můžeme dnes
skladbu slýchat v její celistvosti, avšak
Mozartovy hudby znalí posluchači do-
kážou jistě již při prvním poslechu po
Offertoriu identifikovat znatelný „zlom“,
tedy odlišný rukopis Süssmayrův.

Zbývá ještě připomenout, že nastu-
dování díla se pro výše zmíněnou příle-
žitost chopila Filharmonie Hradec Krá-
lové, spojené pěvecké sbory (Katedrální
sbor Cantores Gradecenses Hradec Krá-
lové a Severočeský filharmonický sbor
Česká Lípa - Liberec) a čtyři hostující zpě-
váci - sólisté (sopranistka Jana Heryáno-
vá - Ryklová, altistka Ilona Šatylovová,
tenorista Alfred Hampel, basista Zdeněk
Hlávka). Za dirigentským pultem jsme
pak měli možnost sledovat výkon p. Jo-
sefa Zadiny. Pokud jde o samotnou hu-
dební interpretaci, lze říci, že hudebníci
podali úctyhodný, i když vcelku stan-
dardní výkon, odpovídající zřejmě i ma-
lému počtu přípravných zkoušek. Kritic-
ké výhrady je pak možno mít zejména
k poněkud zvláštnímu stylu dirigování
p. Zadiny, na němž byla znát spíše dale-
ko bohatší sbormistrovská praxe a který
bohužel občas vedl k rozpačitým orches-
trálním nástupům a místy dokonce až
k roztříštěnosti některých hudebních
ploch. Na druhé straně lze však ocenit
- v tomto případě zřejmě nezbytnou - du-

chapřítomnost a samostatnost hráčů, ne-
boW i přes uvedený handicap vyzněl or-
chestrální part důstojně. Celkový dojem
narušovala i určitá nevyrovnanost vý-
konů pěveckých sólistů, zvláště poněkud
zanikající alt a místy intonačně ne příliš
dobře zvládnutý tenor. Naopak příjem-
ným překvapením byla sborová tělesa,
jejichž zpěv podtrhla i akustika mramo-
rového sálu.

Závěrem si nemohu odpustit ani ma-
lou výtku na adresu posluchačů. Zkla-
máním pro mě totiž byla ne zrovna hoj-
ná účast především domácího publika
- Chlumečanů. Takže prosím, ti, co jste
mohli přijít a nepřišli, polepšete se! Kon-
krétně 26. března jste se totiž ochudili
nejen o zajímavý hudební zážitek (a to
podotýkám, že vstup byl zdarma, neboW
se jednalo o neziskovou akci!), ale i o pů-
sobivý pocit sounáležitosti s bližními
a možná i o zamyšlení se nad podstatou
lidského bytí.

Přeji našemu městu více takových
kulturních akcí při radostnějších příleži-
tostech.

Mgr. Eva Procházková,
muzikoložka a učitelka ZUŠ

Pozn.: fotografie k článku na str. 2
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30. 4. Čarodějnice - pod sokolovnou blíže str. 35

5. 5. Oslava dne matek blíže str. 27
ZŠ Chlumec n. C. od 17 hodin

5. 5. Koncert pěveckých sborů blíže str. 17
mramorový sál zámku Karlova Koruna 
od 18 hodin

6. 5. Májová pour - akce DDM blíže str. 31

6. 5. Fernet citrus párty a CZ hity s DJ Ferbasem, 
vstup grátis - akce hudebního klubu Říhův dům

od 7. 5. Prodejní výtvarná výstava Karla Novotného
„Vzpomínky na minulost“ blíže str. 18

10. 5. Pečeme pro maminky - akce DDM blíže str. 31

13. 5. Výlet do pražské ZOO, projížtka parníkem
po Vltavě - akce DDM blíže str. 31

19. 5. Epitaf live - unpluged, vstup 40,- Kč
- akce hudebního klubu Říhův dům

22. 5. Kouzelný klobouk Boba a Bobka
- akce DDM blíže str. 31

26. 5. Večer s Danielem Landou - záznam koncertů 
tohoto zpěváka - akce hudebního klubu Říhův dům

27. 5. Cz hity s DJ Ferbasem, vstup grátis
- akce hudebního klubu Říhův dům

3. 6. Putování okolím Chlumce blíže str. 37
klubovna KČT - 7.30 - 9.30 hodin 

4. 6. Den dětí - akce DDM blíže str. 31

Několik moudrostí, které prověřila staletí: 
„Luna a láska, když nerostou, ubývají.“   (Portugalské přísloví)
„Láska je jako sklo: rozbije se, když je někdo uchopí příliš ne-
jistě, nebo příliš prudce.“                              (Ruské přísloví)
„Kdo se nabídne, nedostává velkou mzdu.“ 

(Německé přísloví)
„Když se v hlavě usadí láska, odchází rozum.“ 

(Turecké přísloví)
„Strach a žárlivost mají velké oči.“ (Srbské přísloví)
„Kdo si bere ženu pro její krásu, má hezké noci, ale zlé dny.“

(Německé přísloví)
„Chcete-li rozumět mužům, studujte ženy.“ (Francouzské přísloví)
„Já dáma, ty dáma, a kdo vyvede krávu z chléva?“

(Portugalské přísloví)

A na závěr ke květnovému zamyšlení, dívky a ženy, nezapo-
meňte: „Křehkosti, tvé jméno je žena.“         (W. Shakespeare)

Vá

Ve středu 22. 3. se sešli na své výroční členské schůzi Klic-
peráci. Zhodnotili uplynulou divadelní sezonu, ve které sehráli
4 divadelní hry ve 31 představeních, a to nejen doma v Chlum-
ci a jeho blízkém okolí, ale i v místech vzdálenějších - Havlíč-
kův Brod, Lázně Toušeň, Neratovice… Na soutěžních divadelních
přehlídkách se dostalo některým našim členům významných
ocenění.

V současné době připravujeme tři nová divadelní předsta-
vení, s kterými bychom se rádi podíleli nejen na 59. Klicpe-
rově Chlumci, ale především na slavnostním otevření budovy
Klicperova domu v září letošního roku. Tituly her Vám zatím
neprozradíme - nechte se překvapit!

Velkou radost jsme měli ze zcela zaplněné sokolovny při
tradičním Klicperáckém plese v maskách a kostýmech, který se
konal v pátek 17. 3. a byl všemi zúčastněnými velice kladně
hodnocen. Ke zdaru našeho plesu přispěly i skupiny TEMPO
z Chlumce, KAMÉLIE z Prahy a všichni sponzoři, kteří nám po-
mohli k bohaté tombole.

V našem středu jsme na této výročce rádi přivítali i naše-
ho nejstaršího člena, divadelníka tělem i duší, jednoho ze za-
kladatelů Klicperova Chlumce a našeho dobrého kamaráda,
pana učitele Antonína Lauterbacha. Zde, mezi svými, pokřtil
svoji právě vydanou knihu „Historie chlumeckého divadla“. 

V letošní divadelní sezoně nás čeká mnoho práce, ale my
se na ni těšíme, protože se náš divadelní soubor, poprvé ve
své historii, dočká své stálé divadelní scény s dobrým záze-
mím. Tímto Vás zveme na naše představení a těšíme se na
Váš potlesk, který doma hřeje nejvíce. 

Josef Komárek - PSÍ DEČKA

AKCE
V MĚSÍCI KVĚTNU

KLICPERÁCI
BILANCOVALI

Byl pozdní večer - první máj
večerní máj - byl lásky čas...

MOZARTOVO REQUIEM
NA ZÁMKU KARLOVA KORUNA

KONCERT
PÌVECKÝCH SBORÙ

5. května 2006
proběhne od 18.00 h
v Mramorovém sále
chlumeckého zámku

koncert pěveckých sborů, 
který se koná pod záštitou

hudebního festivalu 
Královéhradecké slavnosti 

sborového zpěvu.

V PROGRAMU VYSTOUPÍ:

Chrámový sbor z italského Carovigna
a dětské pěvecké sbory:

ZUŠ Chlumec nad Cidlinou
Plecháček, Nový Bydžov

Písnička a Musica, Hořice
Zpívající rybky, Nová Paka,

které v závěru společně přednesou
Truvérskou mši Petra Ebena.

TERMÍN UZÁVĚREK A VYDÁNÍ
VÝTISKŮ CHLUMECKÝCH LISTŮ
Číslo Datum uzávěrky Datum vydání

5/06 čtvrtek 4. 5. čtvrtek 25. 5.
6/06 čtvrtek 1. 6. čtvrtek 22. 6.
7/06 pátek 7. 7. čtvrtek 27. 7.



Historik Karel Richter, který se specializuje na druhou
světovou válku a účast Československa v tomto největ-
ším konfliktu, vydal krátce po sobě dvě knihy pod spo-
lečným názvem Osvobození Československa. Obě mají pod-
titulek Dobývání domova a štítek se slovy Bez cenzury
a legend. Publikace přibližují netradičně historii východní-
ho odboje v souvislosti s domácí odbojovou frontou a vo-
jenskými událostmi na Západě.

První díl popisuje vojenské operace koncem roku 1944
a končí v březnu 1945 na začátku Ostravské operace. S hlu-
bokou znalostí autor popisuje jednotlivé fáze operací a bojů
se všemi obtížemi a samozřejmě příklady statečnosti čs. vojá-
ků. Richter se nespokojuje jen s vylíčením vojenských událostí,
ale zároveň líčí i politické ovzduší, diplomatická jednání ze-
jména kolem čs. vlády v Londýně. Na základě nových doku-
mentů a výpovědí svědků je popsán složitý osud Slovenska
v době Slovenského národního povstání a hlavně poslední
střetnutí vojáků a partyzánů s nepřítelem. Čtenář se s překva-
pením dovídá i o činnosti agentů gestapa, kteří spolu se slo-
venskými fašisty mají vinu na našich vysokých ztrátách.

Druhý díl podrobně se všemi klady a zápory ukazuje po-
stup československých vojáků od Liptovského Mikuláše, k pře-
chodu Velké a Malé Fatry až k osvobození Ostravy. Právě při
líčení událostí začátku raku 1945 Karel Richter přiznává a na-
pravuje omyly, kterých se dříve při neznalosti všech souvislos-
tí dopustil. Na jedné straně vyzvedává obětavost a statečnost
československých a sovětských vojáků, ale nevyhýbá se ani
vylíčení křivd, kdy z politických důvodů byli vyřazeni z armády,
nespravedlivě odsouzeni a někteří dokonce popraveni. Odkrý-
vá pravdu o násilnostech ve stalinském období, které tak po-
stihlo např. české obyvatele na Volyni nebo Podkarpatské Rusi.

Ačkoliv československo-sovětská smlouva původně vychá-
zela z uznání Československa v jeho předválečných hrani-
cích, Stalin si vynutil svévolné odtržení Podkarpatské Rusi od
Československa, zaranžované tajnou službou a jejími agenty
bez řádného referenda jako údajný projev vůle podkarpat-
ského lidu, pokračuje dále autor knihy o osvobozování naší
republiky.

S velkým zájmem si čtenáři přečtou i kapitolu o přestěho-
vání naší vlády z Londýna do Moskvy v březnu 1945. Ministr
Stránský tehdy podal demisi, protože nesouhlasil s tím, aby
se vláda vracela do Prahy z Východu, přes Moskvu; protože
Sovětský svaz to bude, který bude osvobozovat naše území,
jak tvrdil prezident Dr. Edvard Beneš. Karel Richter se znalostí
věci podrobně rozepisuje jednání prezidenta Beneše v Mos-
kvě a zejména skutečnost, že to byl K. Gottwald a naši komu-
nisté, kteří byli na jednání dobře připraveni. Velkou pozornost
věnuje Karel Richter v knize průběhu Českého povstání a ze-
jména Květnové revoluci v Praze. Podrobně ukazuje, proč by-
lo americkým jednotkám z jejich velení nařízeno, že mohou
dojít jen k čáře Karlovy Vary-Plzeň-České Budějovice. Kniha
líčí radostné prostředí při příchodu americké armády do Plz-
ně. Při líčení květnových událostí ukazuje i úlohu vlasovců
v Praze a složité jednání v České národní radě v dramatických
okamžicích povstání. Kapitola je uzavřena příchodem sovět-
ského generála Rybalka do Prahy.

V závěru knihy autor ukazuje řadu významných událostí ja-
ko bylo setkání generála L. Svobody s jeho rodinou, která se
díky statečnosti českých lidí úspěšně skrývala před gestapem
až do osvobození.

Karel Richter si v práci všímá i některých negativních jevů,
které provázely osvobození. O činnosti a působení některých
partyzánských skupin se vedou dodnes spory. Historik Rich-
ter ovšem spravedlivě oceňuje zásluhy poctivých vlastenců
bez ohledu na stranické názory a váží si obětí, které přinesli
českoslovenští a sovětští vojáci. Nadšení, s nímž byla v roce
1945 všude vítána Rudá armáda, se změnilo v pravý opak
v srpnu 1968, kdy sovětská vojska přepadla Československo
a okupovala ho až do začátku devadesátých let.

To, co komunistický režim desítky let měnil a cenzuroval,
nyní vidíme ve světle nových svědectví a dokumentů.

Miloslav Moulis
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V nadcházející návštěvnické sezoně chlumeckého zámku
začíná cyklus pravidelných výtvarných výstav, které doposud
v našem městě chyběly. První připravovanou akcí bude výsta-
va Karla Novotného, který představí soubor svých originálních
asambláží s názvem VZPOMÍNKY NA MINULOST.

Výstava bude zpřístupněna veřejnosti od 7. května 2006
vždy v otevírací době zámku a potrvá zhruba do poloviny čer-
vence, kdy bude nahrazena další novou výstavou. První větší
souhrnná autorova výstava proběhla před rokem v Galerii měs-
ta Třemošnice a setkala se se značným ohlasem veřejnosti. Vět-
šina vystavovaných prací bude prodejná.

KAREL NOVOTNÝ
Všemi přezdívaný „Cara“, narozen 1954, žije a tvoří v Přelouči.
Originální písničkář, básník, spisovatel, výtvarník (vše jako auto-
didakt)

Karel Novotný byl na počátku 80. let vcelku hodně známý
jako originální východočeský písničkář. S kytarou a vlastními
písněmi vystupoval od roku l977 veřejně téměř po celé repub-
lice, střídavě po klubech, hospodách, na uzavřených soukro-
mých akcích, ale i na velkých folkových a rockových festivalech
(Folkový kolotoč v Ostravě, festival ve Chvaleticích, ve Veselí na
Moravě, v Lipnici atd). Navazoval na tvorbu písničkářů ze sdru-
žení Šafrán, kteří měli na jeho tvorbu zásadní vliv. Část z nich
(Nos, Lutka, Veit, Neduha) jezdila často na tajné koncerty na
chalupu v Železných horách, kde byl Karel Novotný pravidel-
ným hostem a měl tak možnost s nimi konfrontovat nejen svo-
ji tvorbu, ale i své názory. Pokud pak byla ještě možnost, brali
ho jako hosta na svá poslední povolená vystoupení…

V té době patřil Karel „Cara“ Novotný mezi výrazné posta-
vy přeloučského sdružení NH 929 a aktivně se účastnil všech
jeho undergroundových akcí. Pravidelně přispíval do samizda-
tového časopisu NH 929, psal básně, texty a zabýval se i gra-
fickou tvorbou (hlavně technikou monotypu). Vedle vlastní pís-
ničkářské tvorby též aktivně působil v hudebně-happeningové
legendě Slipy Rock. Připravil a spoluorganizoval spolu s Josefem
Novotným velkou výstavu „Anatomického psychosymbolismu“
ve Chlévě, která ve své době způsobila zasloužený ohlas. Ve
spojení zdánlivě nespojitelných atributů byl pravděpodobně
již zárodek jeho pozdějších výtvarných aktivit.

V té době kolovaly nejen mezi folkovými posluchači dvě
samizdatové kazety s jeho nahrávkami, z nichž hlavně ta dru-
há s názvem „Lodivod“, připravená péčí rež. Pelce, byla oprav-
du zdařilá a stojí dodnes za poslech!

Ve druhé polovině 80. let nechal plně rozvinout svoje li-
terární ambice, když napsal spolu s Tomášem Mazalem pod
pseudonymy Josef Vadný a Zdenička Spruzená kultovní knihu
„Přeloučský román“. Ta vyšla poprvé jako samizdat, v roce
l990 pak poprvé oficiálně u vydavatelství Pražská Imaginace.
Nedlouho poté vyšlo tamtéž volné pokračování pod názvem
Jáma. Kompletní vydání obou dílů pak v roce 2003 vydalo
v rozšířené verzi vydavatelství MaWa jako „Přeloučský román“.

V devadesátých letech Karel „Cara“ Novotný postupně vý-
razně omezil všechny své dřívější umělecké aktivity, ale při-

šel s novým originálním nápadem: realizací velmi osobitých
výtvarných asambláží. Prvním jeho objektem byly „Hodinky“
hned z počátku 90. let. Od té doby postupně realizoval ko-
lem stovky těchto výtvarných objektů, s kterými je zastoupen
v řadě soukromých sbírek. Jeho originální práce byly již jednou
reprodukovány ve formě kalendáře.

Chystaná výstava v prostorách chlumeckého zámku je
v pořadí jeho druhou souhrnnou výstavou, která dává ales-
poň částečně ucelený pohled na jeho současnou tvorbu. Ná-
vštěvníci výstavy tak mají možnost zhlédnout velmi originální
práce ve větším celku. Jak ke své tvorbě dodává sám Karel „Ca-
ra“ Novotný: „Není to zase taková věda, jak se zdá. Stačí mít
výtvarný cit, originální nápad a musíte být navíc dobrý veteš-
ník!“ Ale já vím, že to nestáčí. Musíte být hlavně ještě „Cara“.
Ale ten je jenom jeden - osobitý originál!

Jaroslav Foršt

Pro obnovu a vybavení víceúčelového kulturního zařízení
v Chlumci nad Cidlinou byl založen nadační fond, který již od
podzimu 2004 až po dnešní dny shromažTuje finanční pří-
spěvky od jednotlivců i podniků, s jejichž pomocí je stavba
tohoto kulturního stánku města realizována. 

Nyní je na účtu Nadačního fondu pro výstavbu víceúčelo-
vého kulturního zařízení přes 361.000 Kč. Někteří z dárců při-
spěli do nadačního fondu i opakovaně. Kromě těchto známých
dárců byla, při různých akcích ve městě, vybrána od anonym-
ních dárců symbolická částka. Všem, kteří jste jakoukoliv část-
kou přispěli, děkujeme. Přehled známých dárců jsme se roz-
hodli zveřejnit. Dárci, kteří jsou vytištěni tučně, přispěli částkou
od 10.000 Kč výše a budou trvale připomínáni na pamětní des-
ce v budově Klicperova domu. Seznam dárců je řazen abecedně.

Za Nadační fond pro výstavbu víceúčelového kulturního zařízení
Antonín Lauterbach (čestný předseda) a Mgr. Jana Bernartová
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POZVÁNKA NA VÝSTAVU ZNOVU O OSVOBOZOVÁNÍ REPUBLIKY

NADAČNÍ FOND
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letou tradicí nádherných přírodních hlasů, je jistě těžší než jin-
de, ale našim mladým konzervatoristům se to dařilo. Neméně
nadšený ohlas sklízeli i jinde, například v Holandsku, neboW ani
v Česku nikdy nebyla nouze o obrovské ženské i mužské hla-
sy, schopné udivovat svět, jako se to v současné době daří
Evě Urbanové, Dagmar Peckové, Magdaleně Kožené či Štefanu
Margitovi.

Studentská léta uběhla jako voda. Tím spíše, že přinášela
příjemné zážitky v pospolitosti mladých, inteligentních a pře-
vážně veselých lidí, kteří se dovedou navzdory všemu rado-
vat ze života. Lucie Nováková dovršila konzervatoristická studia
klasického operního zpěvu maturitou. Sama cítila, jak se v prů-
běhu oněch šesti let pilné práce na sobě pod vedením zku-
šených profesorů obohatil rejstřík jejích dispozic pro operní
scénu. Měla samozřejmě otevřené dveře k dalšímu studiu na
Hudební akademii múzických umění, ale kreativní nedočkavost
mládí ji neodolatelně lákala, aby již déle neodkládala nástup
do tvořivé jevištní praxe. Tři profesorky během let pečovaly
o plné zvukové vytříbení jejího od přírody libozvučného hlasu.
Paní profesorka Šulcová a poté i Demigrová se snažily vtěsnat
jej do obvyklých operních šablon, tlačit jej vzhůru na patro a do
lebečních prostor. Nabýval tak poněkud nepřirozeného nasál-
ního odstínu. Teprve paní profesorka Přibylová, k níž Lucie do-
dnes dobrovolně dochází na zdokonalovací lekce, pochopila,
že zpěvačka disponuje sopránem, který je sám od sebe dosta-
tečně mohutný a barvitý, takže nepotřebuje žádné umělé za-
barvování a zesilování, stačí dávat mu plný průchod k prosto-
rovému rozeznění. Potřebuje něco jiného. Vybrušování jeho
zvukové pohyblivosti. Zjemňování přechodů z burácivé síly až
téměř k šepotavě tenkým kadencím. Pružné, nenásilné stří-
dání intenzity tónu v plynulých proměnách tónových poloh.

„Po absolvování konzervatoře jsem už strašně toužila
získat nějaké angažmá a dát se do práce. Žádné vhodné mís-
to v opeře se tehdy nenabízelo. Naskytla se mi však možnost
stát se členkou karlínského operetního souboru.“

Já vím, na operetu se leckdo dívá možná s despektem, ja-
ko na nějakou lehkovážnou zábavu, která nesnese srovnání
s operním uměním. To je ovšem omyl. Opereta je svérázný
jevištní žánr, ale dávno už zásluhou tvůrců, jako byl F. Lehár,
J. Offenbach, I. Kálmán, R. Friml a u nás O. Nedbal, R. Kubín
a jiní, má své poctivě zasloužené místo v uměleckém domi-
niu bohyně Thálie, a tak Lucie neváhala. „Naše hudebně za-
ložená rodina i děda jako divadelník tělem i duší mé rozhod-
nutí schvalovali.“

Dnes se zdá, že operetu vytlačují muzikály. ZvlášW po vel-
ké potopě, která donutila karlínský soubor uchýlit se dočasně
do Paláce kultury, kde pro operetu není právě nejvhodnější
prostředí, se leckdo může domnívat, že opereta u nás má od-
zvoněno, ale to je pouze zdání. Zatímco v muzikálu se více
mluví a zpěv pouze dokresluje a citově umocňuje děj, ope-
reta je naopak veskrze založena na zpěvu a mluvené vložky
pouze zrychlují nebo osvěžují tok děje. Tento rys odlišuje ope-
retu žánrově od muzikálu natolik, že je pro ni dostatečnou
zárukou přežití dočasně vzedmuté módní muzikálové vlny.
Vždycky bude mít svoje obecenstvo. Pokud si naše rodačka
Lucie Nováková zvolila operetu jako dráhu své umělecké čin-
nosti, nemusí se jistě obávat, že by se tento žánr vytratil z je-
vištních pódií. I kdyby se to stalo, zpěvačka jejích kvalit je schop-
na si poradit i s muzikálem stejně dobře jako její spolužák
z konzervatoře, rovněž vyškolený operní pěvec Daniel Hůlka.

Jednou z prvních krásných rolí, které se Lucii dostalo na
karlínské operetní scéně, byla druhá hlavní role Cibuletty v Noci
v Benátkách. Režisér Ševčík ocenil nejenom Luciin sytý, lahod-
ný hlas, ale i přirozené pohybové herectví, jehož zásady jí vští-
pil její nezapomenutelný chlumecký děda. Skvěle se osvědčila
i v Paganinim, Čardášové princezně a dalších operetách. V My
fair Lady si pod Županičovým režijním vedením s chutí zahrála
královnu, roli noblesní a velice zpěvnou. S tímto představením
sklidil soubor mimochodem obrovský sukces v Japonsku. Mi-
mořádně zdařilé bylo představení Hello, Doly, kde si Lucie bá-
ječně zahrála po boku hlavní interpretky Jitky Molavcové. Při-
znává, že muzikály přece jenom operetu zatlačily do pozadí.
Dříve se, ještě v Karlíně, dávalo až pět premiér do roka a dvacet
sedm večerů v měsíci trávili na jevišti, zatímco poslední dva

tři roky v Paláci kultury hrají samé muzikály. V současné době
je na programu Netopýr, Někdo to rád horké a Zpívání v dešti.
Lze věřit, že se všechno vrátí do normálních kolejí, jakmile se
soubor vrátí do svého renovovaného stánku v Karlíně.

Kromě představení v Praze se sopranistka Lucie Nováková
účastní i zájezdových představení a oblíbených koncertních vy-
stoupení s programem operních a operetních árií. Příležitostně
vystupuje i v televizních pořadech, jako bylo písňové pásmo
s Viktorem Preisem V Praze bejvávalo blaze.

Přejeme naší rodačce Lucii Novákové mnoho dalších úspě-
chů na operetních, muzikálových i koncertních pódiích a doufá-
me, že nyní, kdy bude mít naše město nové divadlo, dostane
se nám příležitosti zatleskat jejím pěveckým výkonům i u nás.

„Ano, zajisté,“ slibuje mladá umělkyně. „Když bude vhodná
příležitost a samozřejmě zájem obecenstva, ráda přijmu po-
zvání k účinkování ve svém rodišti.“

O zájem obecenstva jistě není strach. Už dnes se, milá sleč-
no Lucie, těšíme na vaše vystoupení. Uděláte bezpochyby ra-
dost i své mamince, tatínkovi, sestřičce i babičce Bludské, kte-
ří, jak jsem vyrozuměl, tvoří vaše spolehlivé inspirační zázemí.
Jsem si jist, že shora bude s dojetím přihlížet i váš dědeček, je-
muž se vaším přičiněním splnil velký životní sen.

Karel Richter
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Mladá, krásná brunetka s výraznýma očima. Narodila se
v Chlumci nad Cidlinou, kde žijí její rodiče i mladší sestra Alžbě-
ta. Vychodila tu základní školu a poté odtud dojížděla do no-
vobydžovského gymnázia, kam se hleděl dostat každý, kdo
pomýšlel na to, že by se mohl stát doktorem nebo inženýrem
anebo učitelem či profesorem. V Chlumci prožila celé dětství,
které skoro všichni, ve srovnání s tím, co nám život nachystá
v dospělosti, šmahem pokládáme dodatečně za krásné a šWast-
né. Prožila tu i nesporně nádherná romantická léta dívčího do-
spívání, plná růžových životních snů, prvních lásek a poupěcích
tužeb i činorodé dychtivosti. S naším městem ji s doživotní
platností spínají v rámci nezrušitelných rodinných citových va-
zeb nezapomenutelné chvíle, které během let zažila v Krkonoš-
ské ulici pod Zámkem u babičky a dědečka Bludských. Děda,
kterého znalo celé město jako lidumilného a vzorně zdvoři-
lého a ochotného muže za pultem, byl - jak se rovněž vše-
obecně ví - nadšeným a úspěšným ochotnickým divadelníkem.
Nedávno jsme se s ním bohužel rozloučili navždy. Patří ovšem
k lidem, na něž se nezapomíná, takže jsou stále zde. Když jsem
s ním svého času sepisoval životopisné vyprávění pro Chlu-
mecké listy, svěřil se mi, jakou radost mu dělají vnučky, které
jsou hezké a mají se k světu, a ta starší že je po něm blázen
do divadla a jako členka karlínského operetního souboru pře-
vzala od něj divadelnickou štafetu, ovšem na profesionální úrov-
ni, na jakou se on sám neodvažoval ani pomyslet. Ta vnučka
je v této chvíli zde. Sedí naproti mně v křesle, usměvavá, ochot-
ná zodpovídat mé dotazy a vyprávět o sobě, o své rodině, o na-
šem rodném městě a hlavně o divadle, které se stalo její šWast-
nou hvězdou. Mladá nadějná umělkyně, která vstupuje do
oslnivého světla ramp ve šlépějích našeho slavného rodáka
Františka Voborského.

LUCIE NOVÁKOVÁ
„Já jsem chodila v Chlumci do

lidušky, v době, kdy ji vedl pan ře-
ditel Neuman. Velký hudebník a bá-
ječný člověk. Zpívala jsem ve sbo-
ru i sólově a učila se hře na klavír.
Do tajemství sólového zpěvu mě
zasvěcovala skvělá sopranistka
a výborná hudební pedagožka pa-
ní Beníšková, které za mnoho vdě-
čím. Hudbu a zpěv jsem brala jako

zálibu, kterou ve mně probudili rodiče, hlavně tatínek, Josef
Novák, který vyučoval v bydžovské lidové škole umění. Dnes
sice pracuje v Destě, ale každou volnou chvíli věnuje hudbě.
Jezdí na zájezdy s kapelou Podkověnka, hraje na tanečních
zábavách i na pohřbech. Původně jsem chtěla studovat me-
dicínu nebo přírodní vědy. Od maminky jsem převzala hlu-
boký zájem o přírodu, rostlinstvo i zvířata. Jenže v průběhu
gymnazijních let jsem si ujasnila, že některé předměty, bez
nichž se přírodní vědy neobejdou, jako chemie, fyzika a ma-
tematika, jsou mi bytostně cizí a nikdy do nich neproniknu.
A tak jsem se rozhodla zasvětit svou budoucnost hudbě.“

Tatínek Lucii sjednal kontakt s vynikající profesorkou, která
vyučovala zpěvu a hře na klavír na pardubické konzervatoři.
Lucie k ní zajela poradit se, jestli má předpoklady stát se kla-
víristkou. „Hrajete velmi pěkně,“ řekla jí paní profesorka, když

si poslechla ukázku její hry, „ale na to, abyste nastoupila drá-
hu klavírní interpretky, by to ještě zdaleka nestačilo. V tomto
oboru je velká konkurence, musela byste ještě na sobě hodně
pracovat, abyste dosáhla virtuózní dokonalosti, jinak by to ne-
mělo smysl. Ale říkáte, že jste se věnovala také zpěvu, zazpí-
vejte mi něco!“ Ukázalo se, že Lucie má mohutný sopránový
hlasový fond, příjemného zabarvení, který by stálo za to vhod-
nou pedagogickou metodikou kultivovat. Paní profesorka jí do-
poručila, aby se věnovala u ní na konzervatoři studiu operního
zpěvu. To je obor, pro který má všechny předpoklady, aby se
s úspěchem uplatnila. Lucie si dala poradit. Se souhlasem
a podporou rodičů se začala kromě gymnaziálního studia za-
níceně věnovat přípravě na přijímací zkoušky na pěvecký obor
hudební konzervatoře. Jeden týden střídavě jezdila k paní pro-

fesorce do Pardubic na lekce zpěvu a jeden týden pro změnu
do Hradce k jiné učitelce, u níž pilovala hru na klavír a zvlá-
dala hudební teorii. Tehdy, při zaměstnanosti rodičů, často vy-
pomáhal děda, který ji do Hradce i do Pardubic obětavě vozil
autem. Hudba a zpěv se v té době staly jedinou náplní jejího
života. Na nic jiného jí nezbýval čas. Byla to ukrutná dřina. Ale
nebyla marná. Lucie se na doporučení svých pedagožek přihlá-
sila ke zkouškám na konzervatoř pro větší jistotu hned na dvou
místech, v Pardubicích i v Praze. Úspěšně obstála na obou ško-
lách, mohla si vybrat.

„Zvolila jsem Prahu. Začalo mi šest let studia v oboru kla-
sického operního zpěvu. Učební program byl nesmírně nároč-
ný, ale mě to bavilo, pronikat k samotné podstatě operních
skladeb, zvládat techniku árií, ponořovat se do děje. V hodi-
nách činoherního herectví, které na konzervatoř chodili před-
nášet známí umělci, jako Věra Galatíková, Vladimír Ráž a jiní,
jsme si osvojovali základy jevištního pohybu, gest, mimiky.
Později si nás vzal sólista opery Národního divadla pan Maršík.
Bavilo mě to. Od malička jsem se zajímala o divadlo. Zejména
děda mě získával pro hluboký prožitek děje divadelních před-
stavení, pomáhal mi porozumět obsahu her, ale sledovat a po-
suzovat i výkony herců, všímat si, co bylo na nich podařené
a přiměřené a co naopak zase nevydařené, přehnané nebo ne-
přirozené. Na konzervatoři se mi otvíral v celé šíři a hloubce zce-
la nový svět, který mě okouzloval a naplňoval pocitem radost-
ného uspokojení, že ho vnímám jako svůj nejvlastnější živel.“

Již jako studenti absolvovali konzervatoristé čas od času
koncertní vystoupení i v zahraničí. Účinkovali třeba v Itálii, kde
je velmi vyspělé hudební obecenstvo, které rozumí zpěvu a umí
kriticky posoudit pěvecké výkony. Strhnout k nadšenému aplau-
zu naplněný sál v Benátkách nebo v Miláně, městech se sta-
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Zima se svými radostmi, Vánoce, koledy, masopust, svatba
a nové jaro, jaro ze všech nejkrásnější, jaro českého obrození.

Hoši staví májku, vysokou, rovnou ozdobenou. Kolem máj-
ky slunce a duha se umělecky a ukázněně seskupí v českoslo-
venskou vlajku. A naše hymna dojme docela rozněžnělá srdce,
nasycená pýchou, radostí a láskou ke všemu českému, ke svo-
bodě, ke svornosti a lásce.

Byla to hra barev, světla pohybu, tance a zpěvu. Tisíce ná-
vštěvníků odcházely jako ve snách s radostí v srdcích.“

Pásmo natáčela i naše začínající televize.
Ani v tomto uběhlém půlroku jsme nezaháleli. Vedle dalších

repríz Peldramů (1. května v Nymburce a 17. května v Malých
Výklekách) jsme zinscenovali hru Atentát A. Somina 11. dubna
s reprízou 9. května, 30. dubna Ruskou otázku od K. Simona
a 4. června Pohádku do srdíčka od F. Smažíka.

Pozvány byly i dva soubory. Dne 7. března přijel „Jirásek“
z Nového Bydžova s hrou L. Hellmanové Lištičky a 17. dubna
„Hálek“ z Nymburka s detektivkou A. Christie Bylo jich deset.

V sobotu dne 26. června 1948 byl otevřen VIII. Klicperův
Chlumec položením věnce k básníkovu pomníku. Pan ministr
školství, univerzitní profesor dr. Zdeněk Nejedlý, který převzal
záštitu nad festivalem, přijel 26. června na zahajovací před-
stavení. Byl pozdraven představiteli samosprávy a přijal úřed-
ní hlášení. Za ONV jej přivítal místopředseda, okresní školní in-
spektor R. Výborný, za MNV místopředseda J. Kukla, za MAV
J. Svoboda, za OAV okresní osvětový inspektor J. Veselý, dále
jej stručně přivítali J. Soukup a J. Rajdl. Dívenka v kroji mu po-
dala kytici.

Předseda „Klicpery“ O. E. Lesk poděkoval za čest, kterou
prokázal slavnostem uctívajícím chlumeckého rodáka a při-
pomněl mu, že ochotníci na venkově konají dobrovolnou kul-
turní práci, která je často spojena s namáhavou prací tělesnou,
po svém normálním povolání, že to dělají již od dob Klicpero-
vých, že jsou to brigádníci ze všech vrstev obyvatelstva. Jejich
jedinou chybou je, že o své práci nemluví, a snad proto se dost
na ně zapomíná.

Poté jej pozdravil za ÚMDOČ starosta J. Hudeček, repre-
zentant českého ochotnictva, a vyslovil radost nad zájmem
pana ministra. Nato se p. ministr odebral se svým průvodem
do letního divadla. Tam pozdraven obecenstvem měl projev,
ve kterém se sklonil před V. K. Klicperou, zakladatelem čes-
kého divadla, pochválil ochotníky a přál Klicperovým Chlum-
cům rozkvět.

Předseda „Klicpery“ použil slavnostní chvíle a předal sta-
rostovi Hudečkovi za jeho práci pro ochotnictvo diplom čestné-
ho členství Pěvecko-ochotnické jednoty „Klicpera“, člena Kruhu
vítězných souborů ÚMDOČ v Chlumci n. C. Oslavenec poděko-
val a přál, aby v republice bylo hodně souborů úrovně chlumec-
kého Klicpery.

Potom „Lidová scéna“ z Pardubic zahájila VIII. KCH hrou
V. K. Klicpery Zlý jelen. Během dalších dnů se potom na scéně
přírodního divadla vystřídalo ještě pět souborů. Dne 27. června
přivezl Sdo Lomnice n. P. zajímavou hru J. Comaneze - I. Noe
Dnes večer přijde přítel, seznamující diváky s bojem francouz-
ských Maquistů proti Němcům, 29. června jednota „Jirásek“
z Nového Bydžova sehrála hru národního umělce Fr. Šrámka
Léto, ve čtvrtek 1. července předvedla jednota „Klicpera“ Les-
kovy Peldramy, která tak rychle získala obliby a uznání, dne
2. července se představili ochotníci z Hronova s adaptací hry
Lope de Vegy Fuente Ovejuna.

Poslední z nich, opět „Lidová scéna“ z Pardubic, na závěr
KCH sehrála hru bří Mrštíků Maryša a dokonale využila dopo-
sud stojící českou vesnici z Roku na vsi. Soubor přijel tento-
kráte s vlastní krojovanou kapelou. A když se v odpoledních
hodinách rozlehl ryčný pochod v tichých ulicích našeho měs-
tečka, Chlumec byl vzhůru. Náměstím i přilehlými ulicemi k so-
kolovně se ubíral velký průvod pardubických ochotníků ve-
dený kutálkou, která večer při hře s úspěchem vyhrávala na
hospodské kruchtě. Tomuto představení byl přítomen kulturní
referent ÚMDOČ profesor Minařík.

Po představení se konalo v Grandhotelu Procházka slav-
nostní zakončení VIII. Klicperova Chlumce. Předseda první sou-
těžní poroty R. Výborný oznámil, že vítězem putovního poháru
VIII. KCH, který vlastnila „Lidová scéna“ z Pardubic, je spolek
divadelních ochotníků z Hronova, který jej získal za provedení
hry Lope de Vegy Vzbouření na vsi. Zástupce tohoto spolku
převzal pohár za potlesku přítomných. V druhé soutěži jed-
notlivců získala pohár O. Čípová z Pardubic za ztvárnění Maryši
ve stejnojmenné hře a J. Matějovský z Nového Bydžova skle-
něný pohár za faráře v Šrámkově létu.

Na festivalu Jiráskův Hronov jsme se umístili na 8. místě
(tím jsme zároveň uhájili místo v Kruhu vítězných souborů) a sta-
li se tak jeho účastníky. Středa 11. srpna nám byla určena jako
den našeho vystoupení.

Do Hronova jsme odjeli již 10. srpna a na nádraží nás uví-
tal snaživý člen místního spolku L. Lhoták s režisérem J. Vavřič-
kou, kteří nás potom z nádraží odvedli do naší ubikace v obec-
né škole. Následovala prohlídka města, rodné chaloupky Mistra
Al. Jiráska, kde jsme se zapsali do pamětní knihy. Večer jsme
potom navštívili představení ochotnického spolku „Klicpera“
z Plzně, který sehrál Konrádův Ráj srdce. Přestože představení
bylo vyprodáno, podařilo se nám na „burze“ před divadlem za-
koupit lístky, které mnozí diváci vraceli.

Druhý den jsme postavili scénu a vyzkoušeli bohužel jen
dvě jednání, jelikož spolku z Rakovníka bylo povoleno připra-
vovat si v divadle scénu, takže pro velký hluk a rámus jsme
od další zkoušky upustili.

V půl dvanácté proběhlo oficiální uvítání před Jiráskovým
divadlem, to už zde byli i zástupci našeho města. Vítal nás
opět starosta J. Hudeček a přál nám mnoho zdaru v našem
vystoupení a slíbil, že zvláště nám bude držet palce, abychom
čestně obstáli, jelikož jako čestný člen našeho spolku má na
tom obzvláštní zájem... Za náš spolek i MNV v Chlumci n. C.
poděkoval předseda R. Chyrchel, který mimo jiné řekl, že místo
rychle vadnoucích květů rozhodl MNV věnovat školní mládeži
chlumeckých škol krásná díla Mistra A. Jiráska a tak nejlépe
uctít jeho památku. Potom na hřbitově u Mistrova hrobu pro-
mluvil ing. Sommer Rydvan a naše delegace položila květiny.
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Divadelní činnost v roce 1948 jsme zahájili 29. února zájez-
dem na VI. měsíc divadel do Klamoše, kde jsme reprízovali
na nově zřízeném jevišti detektivku P. Hamiltona Plynová lam-
pa. Dne 21. března ji uviděli diváci na II. měsíci divadel v Měníku.

Mezitím jsme nastudovali hru O. E. Leska Peldramové, kte-
rou jsme přihlásili k soutěži na XVIII. Jiráskův Hronov a do země-
dělské soutěže, jejíž vítězové měli hrát na Slovanské zeměděl-
ské výstavě v Praze. Jsouce si vědomi důležitosti a odpovědnosti
ke svým závazkům, snažili jsme se o co největší propaga-
ci této hry. Sehráli jsme ji nejen v Chlumci pro školy a veřejnost
celkem čtyřikrát, ale hostovali jsme s ní i v Nepolisech a Ko-
sičkách.

Porotou pro Jiráskův Hronov nám byl určen 14. duben jako
den našeho vystoupení. Místem provedení byly I. ochotnické
hry v Pardubicích. Při této příležitosti byli zástupci souboru při-
jati předsedou ONV p. Krátkým. Zástupci města Chlumce polo-
žili věnec u pomníku bratranců Veverkových. Při milém posezení
po velmi úspěšném představení jsme v upomínku od pardubic-
kých ochotníků obdrželi uměleckou plaketu a na revanš od
nás dostali naši hostitelé peldramovské kladívko se stuhami.

Dne 17. dubna večer byl při opakovací zkoušce na Peldra-
my v bytě předsedy přítomen ředitel Vesnického divadla F. Sma-
žík, který chtěl hru předem zhlédnout a posoudit sám. Podle
jeho vyjádření se mu hra líbila a jelikož jsme druhého dne, te-
dy 18. dubna, hráli v Jiráskově divadle v Novém Bydžově při pří-
ležitosti velké zemědělské manifestace, zajel s námi na otevře-
ném nákladním autě p. Svobody na toto představení. Úspěch
byl opět nebývalý, který znásobil i sám F. Smažík, který po před-
stavení k naší velké radosti nám sdělil, že jsme se právě stali
účastníky přehlídky ochotníků venkova na Slovanské výstavě.
A tak dne 19. května jsme zajeli s hrou Peldramové do Prahy,
abychom v soutěži mezi šesti českými a slovenskými ochot-
nickými divadly zápasili o palmu vítězství.

V hledišti Vesnického divadla na výstavišti bylo tak pře-
plněno, že policie uzavřela dalším návštěvníkům přístup. Po
2. jednání předal ředitel Vesnického divadla F. Smažík Klicpe-
rákům diplom. Ve své řeči ocenil práci chlumeckých ochotníků
a zvláště pochválil, že Chlumec vychovává ochotnický dorost.
Děti a jejich hra se líbily všem. Také ostatní představitelé měli
úspěch. Autor byl mnohokrát vyvolán potleskem spokojeného
hlediště. Kritiky v časopisech vyzněly vesměs velmi příznivě.
Soubor Klicpery se v této soutěži umístil na druhém místě.

Ve hře hráli: J. Kubů, M. Vaňousová, M. Králová, A. Lauter-
bach, K. Vojtěch, L. Chára, M. Andrová, K. Richter, K. Holoubek,
V. Starý, z dětí - J. Obešlová, O. Šírová, J. Králová, K. Vojtěch, Jan
Synek, Zd. Znamínko, Jiří Veselý.

Další velkou kulturní událostí toho roku bylo pásmo Český
rok na vsi, jehož autory i režiséry byli A. Lauterbach a O. E. Lesk,
uvedené jako manifestační oslava české vesnice u příležitosti
oslav stého výročí zrušení roboty. Od mateřské školy až po nej-
vyšší ročníky měšWanské školy celého chlumeckého školního
újezdu - dohromady přes 1000 dětí - se vzornou pečlivostí na-
studovalo pásmo radosti a práce na české vesnici od jara do
jara. A nejen to. Už měsíc před premiérou začala vyrůstat v pří-
rodním divadle pod sokolovnou staročeská vesnice s nezbyt-
nou hospodou, statkem, chalupou a kapličkou se zvonicí, kte-

rou navrhl a postavil architekt Jirka Ježek, takže při večerním
osvětlení s malebným pozadím vysokých topolů působila fas-
cinujícím dojmem naprosté skutečnosti. Z vlastní iniciativy bylo
ušito na 5000 krojů. Premiéru a tři reprízy zhlédlo přes 10 tisíc
spokojených diváků. Denní tisk přinesl tehdy vynikající kritiky.
Rád bych ocitoval alespoň jednu, která přiblíží tehdejší neza-
pomenutelnou atmosféru.

„Ve dnech 16. a 23. června se proměnil večer na sokol-
ském cvičišti téměř ve filmovou scénu na oslavu 100. výročí
zrušení roboty. Růžové světlo se rozlilo měkce jevištěm, které
představuje tichou, čistou českou vesničku. Den se rozsvěcí
stále jasněji. Zazní píseň Přijde jaro, přijde a vycházejí dívky
a chlapci, nesou ozdobenou smrt za zvuků Smrt nesem ze vsi
a házejí zimní strašidlo do modrého potůčku, který se vine před-
stavován dětmi v modrém, a smrt plyne pryč, pryč z české ves-
nice, pryč z českého kraje, pryč, jen pryč. Den se probudil, ko-
houti zpívají, hospodyně krmí drůbež, děti se běží mýt a vše
jde jak na strunce, radostně, ve zpěvu a písních, v jasu slunce,
v jásavě tryskající české řeči.

Rozžhavené léto, žně, vesele a pilně pracují čeští sedláci
s ženami, ženci, žnečky a modlitba díkuvzdání za dobrou úro-
du. Obžínky s tancem a veselím rozjasní každou líc.
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vili jsme menší oznámení v podobě dvojitých karet. Tak jsem
zahájil svou knihtiskařskou činnost v Chlumci.

Jako první zákazník přihlásil se mi místní Žid pan Bohdan
Weiss, firma Filipine Weiss, obchod střižní a mužské konfekce.
Dal si vytisknouti štuky se značkami na obleky. Přihlásil se ke
mně jako Bydžovák a kamarád mého bratra. Při zhotovení
těchto štítků, které stály sedm korun, ihned zaplatil se slovy:
„Jsou to první peníze a k tomu od Žida, tak aW vám těch sedm
korun přinese štěstí!“

Druhým zákazníkem a jedním z nejlepších, co jsem kdy
měl, byl šéf kanceláře expozitury rady zemědělské pro krá-
lovství České (meliorace pozemků) inženýr Matěj Jehlička, kte-
rý mi po celá léta, co kancelář byla v Chlumci n. C., zadával
spoustu práce a ihned také dobře platil. Současně jeho vli-
vem dostal jsem postupně všechny tiskové práce pro Vodní
družstvo, které se tvořilo na našem okrese. Byl to muž řádný
a velice čestný (člen českobratrské církve). Po letech byla bo-
hužel jeho kancelář v Chlumci zrušena a on odešel do Prahy,
kde byl jmenován vrchním radou. S tímto titulem pak odešel
do penze, z níž se bohužel dlouho netěšil. Záhy mu zemřela
jeho paní a asi dva roky po ní zemřel i on. Po celou dobu je-
ho působení v Praze byli jsme nadále ve velice přátelském
vztahu. Kdykoli jsem měl nějaké řízení v Praze, navštívil jsem
ho v jeho bytě v Hálkově třídě na Vinohradech. (Měl tři děti,
které byly v Chlumci žáky mé ženy. Dvě dcery se vdaly a syn
se stal českobratrským farářem ve sboru v Praze Libni.)

Abych vešel ve styk s veřejností, zejména s funkcionáři
spolků a obchodníky, chodil jsem do přednějších hostinců, od-
kud nosil jsem si drobné zakázky, jako například tisk vizitek
nebo různých oznámení.

Začala sezona divadel a tu zadávali mi místní ochotníci tisk
plakátů a pozvánek. Byly tu v té době před první světovou vál-
kou tři divadelní spolky: Ochotnický spolek Klicpera, Dramatic-
ký odbor spolku Svornost a dramatický odbor spolku Pokrok.
Klicpera byl složen z příslušníků vrstev měšWanských, Svornost
sdružoval příslušníky různých stavů vyhraněně národního
smýšlení. Pokrok patřil k sociální demokracii. Dále přišli se za-
kázkami ochotníci ze Žiželic a z okolních obcí. Četnými zakáz-
kami se mi závod začal utěšeně rozvíjet.

Přišla doba masopustní a tu jsem měl již nejenom celé
naše město Chlumec, ale i téměř celý venkov v seznamu zá-
kazníků. Měl jsem z toho velikou radost, která však byla brzy
zkalena.

Tehda u velkostatku působící vrchní zahradník za ředite-
lování centrálního ředitele Jaroschky vrhl se na zahradnictví
ve velkém slohu a zadal mi tisk asi 54 stran ceníků kvarto-
vého formátu. Jelikož si tisk objednal v době masopustní, kdy
jsme měli práce až nad hlavu, a ceníky se musely pracně sá-
zet petitem, přibral jsem ještě jednoho sazeče a pracovali jsme
všichni dva měsíce přes čas, jen abychom byli včas s tiskem ho-
tovi podle smlouvy. Zvětšená výplata přirozeně z větší části
pohltila výtěžek z prací ostatních, ale těšil jsem se, že jakmile
práci na ceníku ukončíme, dostanu zaplaceno, tak abych mohl
zaměstnancům vyplatit zadržené platy i s odměnou a sám zís-
kám prostředky na další provoz závodu. Velice jsem se však
přepočítal. Velkostatek byl totiž tehdy pod sekvestrací a jeho
ředitelství zápasilo s nedostatkem peněz. Když jsem centrál-
nímu řediteli Jaroschkovi předložil účet, utrhl se na mě, abych
si nemyslel, že dostanu peníze, oni že peníze nemají a ostat-
ně, kdo prý si to vymyslel, aW si to zaplatí. Odešel jsem z jeho

kanceláře úplně zdrcen. Měl jsem povinnost zaplatit firmám
za papír a jiné potřeby a nevěděl jsem si rady, jak se z té šla-
mastyky vyhrabat... Byla to pro mě rána, z které jsem se vzpa-
matovával několik let. Musel jsem si na utrpěnou ztrátu vy-
dělat. Zvýšil jsem výkon. Pracovali jsme všichni od rána do
noci a teprve po práci jsem si vyřizoval administrativu, účet-
nictví, korespondenci a objednávky. Navíc mě postihlo další
neštěstí. Na přímluvu tehdejšího ředitele okresu pana Zikmun-
da Kozelky jsem přijal do učení tiskařskému řemeslu syna stroj-
níka z jeho čekankové sušárny Karla O., který některé účty
inkasoval místo mě a peníze si strčil do své kapsy. Jelikož jsem
nechtěl upomínati zákazníky, od nichž jsem nepřevzal peníze,
nedozvěděl jsem se, že už zaplatili. Později se mi počaly ztrá-
cet i peníze ze stolu v bytě. Postěžoval jsem si personálu a tu
mi strojmistr František Poříz prozradil, že Karel O. byl v jisté
vesnici na posvícení a že tam utrácel větší peníze. Koupil si
také nové šaty, klobouk i boty a doma i zaměstnancům řekl,
že jsem vyhrál los saské loterie a jeho jsem si prý poslal pro
peníze a tohle všechno jsem mu koupil za to, aby o tom ni-
komu nic neprozradil. To stačilo, abychom zvýšili pozornost
a také jsme ho chytili, když večer vešel přes chodbu do po-
koje, aby zatopil v kamnech, a přitom otevřel zásuvku stolu
a vzal z ní hrst zlatých rakouských desetikorun a dvacetikorun,
které tenkrát byly v oběhu. Předal jsem případ ihned četnictvu
a kluk se přiznal, že byl vícekrát v šupleti a bral odtud peníze
a kolik přijal na účty, už ani nemohl říci. Byl po zásluze potres-
tán, ale já jsem z toho nic neměl. O peníze jsem přišel. Nezby-
lo mi, než přičiňovat se dál a vytloukat klín klínem.

4 / 2006 25

ROD KLEMENSŮ

Ještě týž týden po našem příjezdu do Chlumce, v pátek
večer, přijel montér pan Havlík z Prahy a v sobotu začali jsme
stavěti velký stroj, jehož postavení bylo skončeno týž den
v 11 hodin. Stroj velký umístěn byl v zadním pokoji na pravé
straně v Majorátu v přízemí. Zde zatím byly umístěny všechny
potřeby pro strojovnu. Malý stroj tiskařský, tak zvanou Ame-
rikánku, jsem ještě neměl, ten jsem koupil až následujícího
roku 1903 v srpnu.

Druhý týden našeho pobytu v Chlumci n. C. přišly regály
a kasy s částí písma, zbytek písma jsme dostali o čtrnáct dnů
později. Největším zdržením jsem byl postižen opožděným do-
dáním mosazných linek, bez nichž nemohl jsem tisknouti akci-
dence. Ukládal jsem a rovnal celé s pomocí své manželky
jednotlivé součásti zařízení. Konečně přijal jsem dobrého akci-
denčního sazeče Fr. Kadeřábka, který se vyučil u dobrého tiska-

ře pana Beneše v Českém Brodě. S jeho prací jsem byl velice
spokojen. Dále jsem přijal strojmistra Tiela, který však byl vy-
učen v Praze, ale velice špatně, takže jsem ho musel po čty-
řech měsících pro neschopnost propustiti a přijal jsem místo
něho strojmistra Kühnla ze Dvora Králové, vyučeného tamtéž
u firmy Trokoř. Byl to strojmistr velmi zdatný a svědomitý. Pra-
coval u mne asi pět let, než mi ho kolega Glas ze Semice pře-
táhl k sobě.

Jako první práci provedl jsem tisk dvojarchových plakátů
s oznámením, že se otvírá naše knihtiskárna. Když byly tyto
plakáty vylepeny na nárožích, počalo několik majitelů domů
reptati proti jejich velikosti, že se jimi zalepil velký kus stěny.
Tehdy ještě neměla obec návěstní tabuli a vylepování plakátů
dělo se se svolením některých majitelů domů úplně bez po-
platků. Pro kanceláře, úřady a význačnější živnostníky zhoto-
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ZE VZPOMÍNEK VÁCLAVA KLEMENSE

V Hronově jsme vystoupili dvakrát, odpoledne a večer. Hrá-
lo se nám celkem dobře, jen při večerním představení mnohé
z herců znervózňoval člen poroty, který seděl přímo za scénou
s knížkou v ruce a sledoval hru slovo od slova. Některé záběry
ze hry nafilmoval J. Lecjaks. Po představení jsme byli uvítáni
v divadelním salonku, tak jako všechny ostatní spolky před ná-
mi, kde se nám dostalo občerstvení. Nato po oboustranném
ceremoniálu nezbytných projevů, jak je zvykem při příležitos-
tech tohoto druhu, po předání dárků, po zapění ochotnické
hymny a po družné zábavě, v níž vystoupili naši imitátoři
V. Starý a K. Richter, jsme se rozloučili se všemi přáteli a tím
i s XVIII. Jiráskovým Hronovem.

A ještě některé zajímavosti. Za MNV v Chlumci n. C. pro-
mluvil před oponou při večerním představení předseda R. Chyr-
chel. V tisku se objevily příznivé kritiky. Nejrozsáhlejší napsal
15. srpna v Zemědělských novinách A. M. Brousil. Další vyšly
v Rudém právu, v Práci a v novinách „My“. Chlumecký „Klicpe-
ra“ se hrou Peldramové umístil na 7. místě.

Do konce roku jsme ještě stačili připravit tři premiéry. Šam-
berkova Karla Havlíčka Borovského v režii A. Lauterbacha a scé-
ně M. Lišky dne 17. října pro školy a 18. října pro veřejnost
s reprízami v Chlumci, v Nepolisech a Klamoši. Peldramy zno-
vu uviděl Chlumec 12. září a 17. října, po dvou představeních
28. října Třebechovice a 13. listopadu Lomnice n. P.

V neděli dne 31. října se na scénu dostala premiéra lyrické
pohádky mladého člena „Klicpery“ Karla Richtra Krásná Helena,
kterou sám režíroval a obsadil těmito herci: K. Holoubek, D. Líba-

lová, J. Solfronk, H.Hyží-
ková, K. Richter, J. Ma-
zourová, M. Andrová,
V. Starý, P. Bezděk.

Rok jsme uzavřeli
v pondělí 22. listopadu
hrou Fr. Spitzera Sklár-
na v režii Lauterbacho-
vě. V ní se reprezento-
vali: M. Liška, M. Andro-
vá, V. Starý, K. Richter,
L. Chára, S. Roula, A. Lau-
terbach, M. Vaňousová,
J. Kubů, M. Bambas.

V tomto roce 48.
jsme ještě stále půso-
bili jako samostatný,
nezávislý a soběstač-
ný divadelní spolek, ja-
ko řádný člen ÚMDOČ a člen Kruhu vítězných souborů s pře-
početnou řadou dobrovolných pracovníků. Ještě tehdy v míře
vrchovaté se hrálo divadlo nejen ve městech, ale i na vesnici,
kde byl stále ještě velký zájem o naše vystoupení, proto tolik
zájezdů. Při porovnání s dneškem žasnu nad úctyhodnou cif-
rou 35 představení za rok, které dovedli chlumečtí aktéři před-
ložit svému publiku. VždyW jen Peldramy sehráli chlumečtí ochot-
níci ve 22 vystoupeních.

A. Lauterbach

F. F. Šamberk: Karel Havlíček Borovský

Inzerce



V minulém období jste byli někteří z Vás požádáni o vy-
plnění dotazníků (osloveni byli rodiče, žáci, učitelé a zástupci
zřizovatele). Cílem bylo zjistit názory jednotlivých skupin obyva-
telstva na chod a činnost školy a získat podměty k zlepšení
její činnosti. Všechny odevzdané dotazníky byly zpracovány
v podobě tabulek a grafů. Z důvodu velkého množství ma-
teriálu je technicky nemožné je publikovat tiskem, proto jsou
výsledky k nahlédnutí u vedení školy a na webových strán-
kách. Tímto děkujeme všem, kteří k vyplnění přistoupili zod-
povědně, a jejich připomínky budou zohledněny při přípravě
ŠVP (školního vzdělávacího programu).

1. února tohoto roku provedla firma CERMAT Praha ne-
závislé testování vědomostí žáků 9. tříd. V těchto dnech jsme
obdrželi výsledky a ve většině ukazatelů dopadla naše škola
mírně nad krajským i celorepublikovým průměrem (viz tabulka
a grafy). Škoda, že někteří žáci přistoupili k řešení testů - když
„o nic nešlo“ - nezodpovědně, a tím výsledky zkreslili. Každý
absolvent obdrží certifikát (viz obr. 1), který zhodnotí umístění
žáka ve škole, kraji i v ČR. Tento dokument můžou žáci pou-
žít jako přílohu k přihlášce na SŠ (v některých krajích je již
standardní součást přijímacího řízení).

Tabulka:

Graf 1:

Graf 2:

Graf 3:

Obr. 1:

Mgr. Vladimír Pacák
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Velký úspěch slavili žáci naší školy na pěvecké soutěži „No-
vobydžovský slavík“. Soutěž se pořádá každoročně při DDM
ZŠ Karlova v Novém Bydžově a každý rok tam žáci naší školy
vzorně reprezentují naše město.

První kategorii vyhrál v konkurenci zhruba 25-ti dětí žák
2.A Luboš Suchánek písní „Pásla panenka páva“.

Ve druhé kategorii se umístila čtvrWačka Andrea Sandová
na druhém místě písní „Teče voda teče“. I tato kategorie byla
velmi početná a vybojovat přední pozici bylo těžké.

Druhá příčka ve třetí kategorii patřila též naší škole a to zá-
sluhou Miroslava Loudy ze 6.C, který se prezentoval dílem Lud-
wiga van Beethovena „Píseň hocha s opičkou“.

V kategorii nejstarších dětí rozezpíva-
lo celý sál duo Markéta Zumrová a Tomáš
Bříza písněmi „Lady karneval“ a „Tobě“.
Tito úspěšní zpěváci sklidili dlouhotrvají-
cí potlesk a sympatie publika i celé poro-
ty. Jejich zasloužené druhé místo bylo po-
slední úspěšnou tečkou příjemného hu-
debního dopoledne.

M. Kloučková

Ve středu 15. února jsme se zúčastnili turnaje sálové ko-
pané v Hlušicích. Našimi soupeři byly tyto školy: Hlušice, Klicpe-
rova Nový Bydžov, Nechanice, Karlova Nový Bydžov. Naši ško-
lu reprezentovali Martin Novák, Martin Mojko, David Koubek,
Petr Havránek, Petr Brábník, Bohouš Dubský, Pavel Havránek,
Lukáš Bastin, David Jelínek a Petr Bui-duc-Nam.

První zápas jsme hráli s Klicperkou, ale 2 góly nás srazily
na kolena a prohráli jsme 0:2. Druhý zápas nás čekala Karlov-
ka. Náš tým byl už víc sehraný a vyhrál 4:0. Skórovali Bastin,
Koubek, Havránek Petr, Havránek Pavel. Hlušice jsme porazili
vysokou výhrou 7:0 a zasloužili se o to tito hráči: Havránek Pa-
vel, Brábník, Havránek Petr 2x, Jelínek, Novák, Brábník. Do po-
sledního zápasu s Nachanicemi jsme nastoupili s vědomým,
že už nemůžeme postoupit, a remizovali jsme 1:1, střelec naší
branky byl Bui-Duc-Nam. Konečné pořadí je následující: 1. Klic-
perka, 2. Chlumec, 3. Nechanice a 4. Karlovka. Nakonec postou-
pili kluci z Klicperky a na nás zbylo „jen“ druhé místo.

David Koubek, 9.C
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NOVOBYDŽOVSKÝ SLAVÍK TROCHU STATISTIKY

TURNAJ V SÁLOVÉ KOPANÉ
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První jarní den jsme po studené zi-
mě dlouho očekávali. Letošní rok se nám
zdálo, že se paní Zima své vlády ne-
vzdá. Jaro přišlo jenom podle kalendá-
ře, ve skutečnosti jsme však pozorovali
poletující sníh. V naší školičce jsme chtě-
li jaru s návratem trochu pomoci. A tak
jsme se připravovali na lidovou tradici
- vynášení Zimy. Děti pomáhaly s výro-
bou Morany. Postavu jsme dotvořili sta-
rými hadry. Sukni jí na rozloučenou kaž-
dý ozdobil svojí záplatou a pokřikovali
jsme na ni „Zimo, zimo, táhni pryč, nebo
na tě vezmu bič…“ protože se nechtě-
la vzdát své vlády nad přírodou a uvol-
nit místo jaru. Se stejným pokřikem jsme
ji odnášeli ze školky. U Cidliny se děti se
Zimou rozloučily a Morana už plula pryč.
Ale kde je konečně to jaro? Kdy už se
objeví? Snad to bude brzy!

Jestli si vzpomínáte, vloni probudili
jaro naši broučci na Novobydžovské Ma-
teřince. Letos se to možná podaří krás-
ným Sněhurkám a „vousatým“ trpaslí-
kům, kteří se připravovali na 11. ročník
celostátního festivalu Mateřinka a na
4. ročník v Novém Bydžově se svým Tr-
pasličím rejem. Nadační fond Mateřinky
vyhlásil sport, pohybové aktivity a zdra-
vé děti tématem pro letošní rok. Kdy jin-
dy začít děti učit, že pohyb je nejen nut-
ná, ale i příjemná součást každodenního

života, než v mateřské škole? A naši tr-
paslíci a jejich Sněhurky ze 4. třídy to
již dávno vědí a mají z „dovádění“ radost

- vždyW přece „hej hou, hej hou už trpas-
líci jdou a zpívají si zvesela hej hou, hej
hou … A kde si zpívají? „V lese, jó v le-
se na jehličí … Svoje vystoupení zakon-
čili naši šikulkové tanečkem „Nám se na
tom světě líbí“ - a to je přece pravda.
VždyW se stále snažíme o to, aby děti
viděly a poznaly, co je na světě pěkné.

Nyní už máme za sebou premiéru
v Jiráskově divadle v Novém Bydžově

a musíme volat „hurá, hurá, hurá“! Trpas-
líci se Sněhurkami zvítězili nad nezná-
mým prostředím i trémou a porota je vy-
brala do celostátního finále v Nymburce,
kde se děti setkají s kamarády z mateř-

ských škol z celé České republiky. Kromě
toho je pro všechny přítomné děti při-
praven bohatý program, na který se tě-
šíme. Bude to odměna za jejich odva-
hu a trpělivost.
A co říci závěrem? 

AŤ SE NÁM JARO VYDAŘÍ
A SLUNÍČKO PŘINESE

VŠEM POHODU A RADOST ZE ŽIVOTA
Kolektiv MŠ Beruška
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Již několik let probíhá pod záštitou organizace Unicef pro-
jekt PANENKA. V čem spočívá? Ušitá látková panenka je pro-
dána za 600,- Kč. Z nich je uhrazeno základní očkování pro
jedno dítě z rozvojového světa. 

Český rozhlas v Hradci Králové se letos rozhodl tuto akci
podpořit a vyhlásil pro dětské tvůrce soutěž Miss panenka.
Do výroby se pustily i děti z naší školy. Tedy alespoň začaly
a snažily se. Někdo zvládl výrobu sám, jinde se to bez šikov-
ných rukou maminek a babiček prostě neobešlo. Patří jim za
to dík, vždyW se nám ve škole sešlo úctyhodných 97 panenek
a panáčků.

V pondělí 20. března proběhl výběr té nejkrásnější. A pro-
tože krásu panenek umí ohodnotit především děti, nechali jsme
hlasování na nich. Všechny panenky jsme vystavili ve sbo-
rovně. Během dopoledne přicházely děti hlasovat. Dostaly tři
kuličky, které mohly přidělit svým favoritkám. A jak to všech-
no dopadlo?

Na prvních pěti místech se umístili: Ondra Černý, Nikola Lu-
ňáková, Petra Schejbalová, David Honzík a Kateřina Steklá.

Vítěze přijela odměnit a vyzpovídat paní Neubauerová
z Českého rozhlasu. Zároveň si odvezla i jeho panenku - ta
se zúčastní červnového finále v Hradci Králové. Tam taky bu-
dou předány ostatní naše panenky zástupcům organizace Uni-
cef. Ondrovi přejeme, aby uspěl. Všem dětem děkujeme a pře-
jeme, aby jim nadšení pomoci dobré věci v životě vydrželo.

L. Strnadová
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MISS PANENKA MATEŘSKÁ ŠKOLA BERUŠKA, UL. POD LORETOU

JARO A TRPASLIČÍ REJ V NAŠÍ MATEŘSKÉ ŠKOLE

# Na chyby si pamatují lidé více než na správné činy.
Démokritos

# Stát se moudrým, to je maličkost. Je třeba umět skrývat
svou hloupost. G. B. Shaw 

# Čestní muži se žení rychle, moudří nikdy.
Miguel de Cervantes

# Od té chvíle, kdy začal milovat, nevidí ani ten nejmoudřej-
ší muž žádnou věc tak, jak ve skutečnosti vypadá.

Stendhal

# Muž chce ženu natolik chytrou, aby pochopila, jak je moud-
rý, a natolik hloupou, aby se mu obdivovala.

Israel Zangwill

# Opilost není lepší střízlivosti, ale činí člověka šWastnějším.
G. B. Shaw

LV

„Pane doktore, já vám nevím, proč pořád víc a víc tloust-
nu. VždyW jím jen jako vrabec.“

„Milá paní, to je právě tím. Vrabec toho totiž za den spo-
řádá tolik, kolik sám váží...“

Stěžuje si jeden dědeček druhému: „Mládež dnes nestojí
za nic, všechny mladé kazí televize a video.“

„To my neměli nic,“ přitakává mu druhý, „my jsme se mu-
seli zkazit sami.“

Pan Novák přijde z práce domů a povídá manželce: „Před-
stav si, že chlapi na dílně vykládali, že ten nový mladý pošWák
už svedl všechny ženské v naší ulici - tedy až na jednu.“

Žena se zamyslí a pak řekne: „Skoro bych se vsadila, že
to bude ta stará Procházková z osmnáctky.“

"Kdy dnes přijdeš domů z práce?"
"Když mě nikdo nepřepadne, neokrade a neznásilní, tak

v osm."                                                               LV

ŽIVOTNÍ MOUDRA TROCHA HUMORU
Inzerce



Říhův dům ožil 11. 3. 2006 (v sobotu) dětmi v maskách,
které doprovázeli rodiče. Děti tančily, soutěžily a těšily se na
losování tomboly. Naučily se nový taneček, který tančily s ma-
minkou nebo tatínkem. Byla to mazurka na píseň „Tancovalo
koště“ od Majdy z Kouzelné školky. 

Při soutěžích se děti vydováděly a našly si i nové kamará-
dy. Úkoly byly snadné, např. obcházely kruhy ve dvojicích na
hudbu, tancovaly s koštětem a pojídaly buchty.

Děti, které přišly v maskách, měly o soutěž navíc. Při tanci
se předvedly porotě. Nejvíce se jim líbily tyto masky: motýlci,
kočičky, Ferda mravenec, malá selka, maková panenka, klau-
ni, princezna, zelený Shrek a Mickey Mouse.

Potěšil nás velký zájem, sál „praskal ve švech“ a my se již
těšíme, že se za rok opět sejdeme v maskách, s dobrou ná-
ladou a milým úsměvem. 

Panchartková Lucie
ped. pracovnice DDM

Vítězné masky

Mazurka s rodiči
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AKCE PRO DĚTI A MLÁDEŽ

Sněhu jsme si všichni užili až dost, a proto netrpělivě če-
káme na první jarní sluníčko a sněženky v trávě.

V naší mateřské škole vítáme jaro vynášením Moreny - vlád-
kyně zimy. Na jejím zhotovení se podílíme všichni společně.
Přípravy začínají již několik dní předem. Na vycházce si nasbí-
ráme vrbové proutky a ve školce se pustíme do práce. Všich-
ni pomáhají s nadšením a chutí. Připravené proutí svážeme
provázkem a máme zhotovené tělo. Ze starého prostěradla
vyrobíme hlavu, kterou vyplníme senem a přivážeme k tělu.
Obličej namalujeme temperovými barvami a Morenu dozdobí-
me navlečenými vejdumky a pestrými pentlemi. Nyní je připra-
vena na svou cestu.

Napětí se stupňuje a my vyrážíme k řece, abychom se ko-
nečně rozloučili se zimou. Děti se střídají v nesení Moreny a od-
říkávají známé verše:

„Zimo, zimo, táhni pryč, nebo na tě vezmu bič...“
Za bouřlivého veselí přicházíme k Cidlině, do jejíž vod Mo-

renu záhy předáváme. K dobré náladě přispělo i dovádění
labutí. Neustále se předváděly a škádlily přímo před našima
očima. Ukazovaly se v celé své kráse, když s ladností a no-
blesou kroužily nad řekou.

Zima pomalu odplouvá pryč a my se vracíme s nadějí, že
jaro teT už opravdu přijde se všemi svými posly.

kolektiv MŠ U Zámku
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JARO VÍTÁME TRADICEMI DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE, Chlumec n. Cidl.

NABÍDKA AKCÍ NA MĚSÍC KVĚTEN 2006
$ / fax: 495 485 357ul. 9. května

6. 5. Májová pour
(sobota) Pro děti všech věkových kategorií budou připrave-

ny zábavné sportovní atrakce. Za body získané
splněním úkolů na stanovištích si děti vyberou 
v pouWovém stánku odměnu. PřijTte ve sportovním
oblečení. 
Čas: od 14.30 - 15.00 hodin - prezentace

soutěžících 
Místo: areál DDM, ul. 9. května
Startovné: 20,- Kč. 
Hudba a malé občerstvení zajištěno.

10. 5. Pečeme pro maminky
(středa) Určeno chlapcům i děvčatům od 2. tříd. Soutěžit

se bude ve dvou kategoriích. Úkolem je vymyslet 
a vytvořit výrobek pro maminky, které budou sla-
vit svátek. Můžete si připravit pochoutky ze stu-
dené kuchyně, upéci z listového nebo piškotového
těsta. Fantazii necháme na vás. 
Čas: od 14.30 - 16.30 hod. v kuchyňce 

ZŠ Chlumec n. C.
Poplatek: 20,- Kč
S sebou: vlastní suroviny na pochoutku, pře-

zůvky, utěrku. Hodnotit budeme 
vzhled, chuW a nápaditost. 

Vítězové obdrží diplom a odměny.

13. 5. Výlet do pražské ZOO, 
(sobota) projížtka parníkem po Vltavě

Jednodenní výlet, kterého se mohou zúčastnit děti
od tří let společně s rodiči nebo děti od 1. tříd 

i samy. Projedeme se parníkem, navštívíme ZOO
v Praze, kde máte možnost vidět cvičení s lach-
tany, krmení tučňáků, koupání a cvičení slonů.
V tento den ZOO nabízí pestrý program pro děti
i rodiče. 
Přesný čas odjezdu a poplatek budou včas 
zveřejněny na letáčcích a nástěnkách DDM
Chlumec.

22. 5. Kouzelný klobouk Boba a Bobka
(pondělí) Najdou králíci Bob a Bobek neposedný klobouk?

Pro děti od 2 do 13ti let, děti do 6ti let soutěží
v doprovodu rodičů. PřijTte si zasoutěžit a hledat 
klobouk Boba a Bobka. 
Čas: od 15.00 - 15.30 hod. u zámecké 

kašny, ukončení kolem 17.00 hod. 
Startovné: 20,- Kč, s sebou sportovní oblečení

a obuv. 
Na vítěze čekají drobné odměny.

4. 6. Den dětí
(neděle) ve spolupráci se školní družinou, chlumeckými

junáky, táborníky a občanským sdružením Pod-
zámčí od 14.00 hodin v areálu DDM u koupaliště

Přihlášky na zájezdy, informace:
DDM, (směr Kladruby): pondělí, středa od 8.00 - 17.00 hod.

ZŠ - jazyková učebna v přízemí budovy II. stupně:
středa 9.35 - 10.00 hod.
www.ddmchlumec.net

MAŠKARNÍ KARNEVAL
Inzerce



Opět po roce jsme 11. 3. 2006 (v sobotu) vyjeli na mistrov-
ství České republiky dorostenců do Jičína, zatím s naším nej-
lepším borcem Milošem Steklým. Miloš je už známý judista,
a tak byl nasazen jako číslo dvě do vyřazovacího pavouka. V ces-
tě do finále mu bránili dva borci, Vacek z Jihlavy a Hlaváček
z USK Praha. Miloš se soupeřů nezalekl a s oběma si během
pár sekund poradil. Následovalo finále s dalším borcem z Ji-

hlavy Krpálkem. Miloš tohoto borce v posledním roce nikdy
neporazil, a tak nám nezbývalo nic jiného než stále útočit. Náš
judista předvedl pěkné útočné judo, ale ani to bohužel nesta-
čilo. Po třech minutách vyrovnaného boje Miloš prohrál na dr-
žení. Obsadil 2. místo a stal se vicemistrem republiky.

Díky tomuto skvělému výsledku mohl Miloš jet na jeden
z kvalifikačních turnajů na Mistrovství Evropy do německých
Brém. Tato soutěž byla velmi kvalitně obsazena. Přijeli i judis-
té z Japonska. Jednoho z Japonců měl i Miloš v prvním zápa-
se, který poměrně rychle prohrál. V následujících opravách
Miloš dokázal porazit judistu z Německa před časovým limi-
tem, ale další svůj zápas s dalším judistou Německa po vy-
rovnaném boji, těsně před koncem prohrál na 7 bodů. Obsa-
dil 9. - 10. místo.

Miloš se také zúčastnil 1. 4. 2006 soutěže Grand Prix v Li-
toměřicích, kde se bez větších problémů probojoval až do fi-
nále, ve kterém narazil na reprezentanta Slovenska. Na něho
už bohužel neměl fyzicky ani technicky, takže obsadil 2. místo.

IX. ročník Přátelských utkání města Chlumec n. C.
Týden po MČR dorostenců byl náš další velký den. JK DDM

pořádal již IX. ročník Přátelských utkání města Chlumce n. C.,
která jsou zároveň II. kolem Polabské ligy. Na naše závody
přijelo 17 oddílů a dohromady startovalo 160 judistů. O naší
soutěži se dozvěděla i Česká televize, která přijela tuto sou-
těž natáčet. Naše děti jako tým podaly výborný výkon. V sou-
těži družstev s náskokem vyhrály a porazily nejpočetnější druž-
stvo Sokola Žižkov. Třetí místo obsadilo družstvo JC Česká
Skalice. Poděkování patří Krajskému úřadu Královéhradecké-
ho kraje, s jehož finanční dotací se soutěž uskutečnila.

Dále jsme se zúčastnili 26. 3. 2006 Mezinárodního turna-
je VC Jablonce n. N. Protože jsme měli mnoho nemocných dě-
tí, na tuto soutěž jelo jen 5 borců. Michal Černý a Gabriela
Andrová obsadili 3. místo. Pavel Šulc, Martin Chára a David
Barták neuspěli.

Výsledková listina našich judistů 
IX. ročník Přátelských utkání města Chlumce n.C.

Věková         Váhová     
Jméno kategorie        kategorie  Umístění

Šlechtová Veronika MláTata-dívky do 32 kg neumístila se

Volejníková Marcela do 38 kg 3.
Bučková Veronika Mladší žákyně do 26 kg neumístila se

Švarcová Kateřina 1.
Andrová Gabriela Starší žákyně do 50 kg 1.
Palečková Nika do 60 kg 2.
Černý Michal MláTata-chlapci do 28 kg 2.
Ryba Tomáš do 30 kg 3.
Drahorád Marek 1.
Švec Adam do 32 kg 1.
Valenta Jáchym do 35 kg 3.
Rakouský Zdeněk do 41 kg neumístil se

Jelínek Jakub 3.
Suchochleb Lukáš do 50 kg 1.
Hudeček Patrik neumístil se

Moravec Jakub Mladší žáci do 40 kg 2.
Steklý Milan do 45 kg 1.
Hudeček Patrik neumístil se

Chára Martin Starší žáci 2.
Wagner Dominik 1.
Šulc Pavel do 44 kg 2.
Maryška Jiří do 47 kg 2.
Barták David do 53 kg 2.

Petr Černohorský
vedoucí oddílu juda DDM
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Soutěž je iniciována Aliancí 18 a organizátorem soutěže je
občanské sdružení AISIS, které zajišWuje i odměny a propagač-
ní materiály potřebné pro soutěž. DDM Chlumec n. C. uspořá-
dal ve spolupráci se ZŠ Chlumec n. C. školní kolo této postu-
pové soutěže v úterý 4. dubna 2006 v prostorách tělocvičny
ZŠ. Tématem soutěže je dodržování zákonů se zřetelem na
novelu zákona č.37/1998 Sb., která zvyšuje hranici pro pro-
dej tabákových výrobků z 16 na 18 let. Soutěžní formou se
žáci seznamovali s danou právní problematikou, kde právo je
důležitý a přirozený prvek našeho života. Chlumeckou školu
zastupovalo pět žáků z každé vybrané třídy. O velikosti svých
znalostí, někdy i tipů, soupeřily třídy 7.A, 7.B, 7.C, 7.D, 9.A, 9.B. Žá-
ci byli hodnoceni po celou dobu porotou ve složení Mgr. Marie
Horynová (učitelka ZŠ), podpraporčíci Petr Kalous a Štěpánka
Sedlářová (PČR Chlumec n. C.), Miluše Čáslavská (Město Chlu-
mec n. C.), Jitka Koulová (ředitelka DDM). 

Pro diváky byla připravena tipovací soutěž. Na lístcích byly
vyobrazeny portréty dětí a diváci měli za úkol si tipnout, zda by
jim prodali cigarety či ne. Ze správně vyplněných lístků byli vy-
losováni výherci trička či samolepek. Přestávku zpestřila taneč-
ní skupina Čtyřlístek DDM Chlumec s vystoupením „disko žab-
ky“. Po pěti kolech soutěže bylo známo vítězné družstvo, které
postupuje do oblastního kola. Třída 9.A ve složení Standa Petři-
na, Eliška Ornstová, Iva Pavlíčková, Radek Pokorný a Veronika

Jechová bude školu reprezentovat dne 25.4. v Říhově domě,
kde se uskuteční oblastní kolo pořádané DDM Náchod. 

Doufejme tedy, že Paragraf 11/55 posílil právní vědomos-
ti žáků chlumecké školy. A proč Paragraf 11/55? „Je za pět
minut dvanáct, je nejvyšší čas dodržovat zákony.“

Mirka Khorelová
ped. pracovnice DDM
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JE POTŘEBA DODRŽOVAT ZÁKONY
A DOHODNUTÁ PRAVIDLA - PARAGRAF 11/55

Vítězné družstvo při prezentaci     Týmová spolupráce, stavba komínů

JUDO KLUB DDM A DALŠÍ MEDAILE Z MČR

Miloš Steklý s trenérem

Inzerce



V zimě používáme dvoje často vyměňované ponožky a vlož-
ky do bot, na kterých stojíme; izolaci od země lze výrazně
zlepšit vložkou ze staré karimatky, vsunutou pod normál-
ní vložku.

Bez návleků (kamaší) do terénu ani krok! Bez nich napadá
sníh, špína a naprší i do těch nejlepších bot!

(pokračování příště)

MOUDRA
„Uvidíš-li ušlechtilého, snaž se
mu vyrovnat, uvidíš-li špatného,
zpytuj svoje svědomí.“

Konfucius
Osobní příklad je ve výchově mlá-

deže i dospělých nenahraditelný. Snažme se dát svým dětem
i svému okolí dobrý příklad a naše zásluha bude nezměrná!

Skautskou stezku připravil br. Vladimír Köhler - Mika

ČARODĚJNÝ REJ - 30. DUBNA 2006 
POŘÁDÁ Skautské středisko Chlumec n/C a TJ SOKOL
NA SPORTOVNÍM HŘIŠTI POD SOKOLOVNOU
DĚTI, ČEKÁME NA VÁS

% V 17.00 hodin POD SOKOLOVNOU

% BUDE TAM HARRY POTER A JEHO BANDA

% ZATÍM JSME SE DOSLECHLI, ŽE CHYSTÁ VAŘENÍ ČARO-
DĚJNÉHO LEKTVARU, SOUTĚŽE NA PROKÁZÁNÍ SVÉ FYZIČKY
A CHYTROSTI S KOUZELNÝMI ODMĚNAMI A VOLBU NEJLEP-
ŠÍHO ČARODĚJNÉHO OBLEKU

A PRO VÁS, VÁŽENÍ OBČANÉ MĚSTA CHLUMCE, JE PŘIPRAVENO
% OD 19.00 hodin VYSTOUPENÍ ORCHESTRU S MAŽORETKAMI

ZE ZUŠ
% OD 19.45 hodin TANEČNÍ HIP-HOP SKUPINA SHE-POT
% OD 20.00 hodin VOLNÁ ZÁBAVA S POSLECHEM SWINGOVÉ-

HO ORCHESTRU MELODYBRASS
% OBČERSTVENÍ 

VSTUP ZDARMA A URČITĚ V ČARODĚJNÉM OBLEKU

„Fando, máme chlapečka!“ - „Prima. A jek je velký?“ - „Půl
metru.“ - „A kolik váží?“ - „Tři kila.“ - „Komu se podobá?“ -
„Toho neznáš.“                                                     LV
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Všechno kvete, ptáci se nám vrátili z dalekých krajin a vý-
pravy do přírody již mohou absolvovat i méně otužilí jedinci.
My skauti, kteří jsme byli v přírodě po celý rok, již nemusíme
sypat ptáčkům, ale připravujeme se na tábor!

JUNÁCKÝ KŘÍŽ ZA VLAST
1939-1945

V květnu oslavíme výročí ukončení 2. světo-
vé války v Evropě. Mezi bojovníky proti fašis-
mu bylo mnoho československých skautů. 

Skautské vyznamenání „Junácký kříž za
vlast 1939-1945“ udělilo po válce náčelnictvo Junáka i něko-
lika chlumeckým skautům za jejich činnost v partyzánském
oddílu nebo v době revoluce. Bronzový 3. stupeň obdrželi bra-
tři Karel Felgr, Josef Felgr, Josef Gruss, Václav Hájek a Pravdo-
mil Hochmann.

Zlaté kříže (1. st.) byly udělovány popraveným, zahynulým
v koncentračních táborech a padlým v boji. Celkem uděleno 586,
z toho 8 na Slovensku.

Stříbrné kříže (2. st.) byly udělovány aktivním účastníkům
protifašistického odboje. Celkem uděleno 924, z toho 56 na
Slovensku.

Bronzové kříže (3. st.) byly udělovány účastníkům protifa-
šistického odboje. Celkem bylo uděleno 1039, z toho 24 na
Slovensku.

Byla to hrozná doba, kdy německý fašismus zavraždil mi-
liony lidí. Až půjdete po chlumeckých ulicích a na hřbitov, po-
kuste se spočítat, kolik našich občanů zahynulo v koncen-
tračních táborech a na popravištích. Važme si těch, kteří se

dokázali zvrhlosti fašismu postavit!

SKAUTSKÝM SVĚTEM 
Počet členů chlumeckého stře-

diska Junáka je podle letošní registra-
ce 54 dětí a dospělých.

Čarodějnice budou letos opět pod
sokolovnou s bohatým programem

a malou symbolickou vatrou. Bližší podrobnosti se dozvíte ve
skautské skřínce na „Kovomatu“.

Ivančena 2006. Tradiční vzpomínková slavnost na skau-
ty, kteří byli na sklonku druhé světové války popraveni ranou
do týla, se koná 22. dubna v Beskydech. Již půl století vystu-
pují v sobotu před sv. Jiří skauti a trampové k mohyle v ho-
rách, aby zde položili svůj kámen. Mohyla se v minulosti sta-
la symbolem odporu proti totalitním režimům.

Roverská porada 2006 se konala ve dnech 24. - 26. 3.
2006 v Pardubicích ve škole na Benešově náměstí. Spalo se
ve třídách na karimatkách, ve dne probíhal bohatý program.

Škoda, že na tomto tvůrčím a pracovním setkání chyběli chlu-
mečtí roveři a rangers.

Řád sv. Řehoře Velikého, nejvyšší ocenění římskokatolic-
ké církve, udělil papež zakladateli pražského skautského stře-
diska Maják, bratru Zdeňku Zelenému - KáTovi (82 let) za je-
ho celoživotní postoj. Řád předal na slavnostní bohoslužbě
vyznamenanému duchovní rádce Kmene dospělých Junáka
bratr František Radkovský, biskup plzeňský.

Skautské základny. Pro skauty i neskauty je v naší repub-
lice k dispozici řada skautských základen, kde se dá za levný
peníz přespat na karimatkách nebo i lůžkách. Bližší informa-
ce u skautských činovníků.

„Peace 2006“ - tohoto mezinárodního únorové setkání
skautů v Saudské Arábii se účastnila delegace pěti roverů vy-
braná Roverským odborem Junáka. Na besedě v Pardubicích
vyprávěli, že byli častým cílem tamních novinářů - působili na
ně exotickým dojmem.

„Ve Stínadlech“ pojmenovali zastupitelé Prahy 1 dosud be-
zejmennou uličku spojující Haštalské náměstí a ulici U Obec-
ního dvora.

VYBÍRÁME TURISTICKOU OBUV
(nejen pro děti)      Pokračování 1.
Z časopisu „Skautský svět“, z ledna 2006

Typy turistické obuvi
- Sportovní sandály. Populární obuv v letních měsících, jed-

noduché konstrukce. Využití je velmi široké, od přezůvek
až k botám pro nenáročné putování.

- Outdoorové boty. Mnohostranné využití - lehká turistika,
jízda na kole, běhy v terénu. 

- Treková obuv. Rozdělena výrobci na čtyři kategorie.
A - nenáročná turistika „výlety do parku“
B - nenáročná turistika v nižších horách bez zátěže (ba-
tohu), na cestách bez sněhu 
C - kvalitní obuv pro vícedenní putování v horách nebo
těžkém terénu; konstrukce zpevňuje hlezenní kloub, pro-
to usnadňuje chůzi s těžkým batohem; obsázka a svršek
jsou vyrobeny z materiálů odolných proti oděru
D - nejnáročnější putování i ve vysokých horách s ledem
a sněhem; konstrukce bot umožňuje připevnění „maček“

- Horolezecké boty tzv. Duplexy. Plastové boty určené pro
pohyb ve sněhu a ledu; v plastové botě je umístěn vyjíma-
telný vnitřek s velmi dobrými tepelně-izolačními vlastnostmi.

Jak vybrat nejvhodnější obuv
Čím horší terén, tím pevnější a kvalitnější (a dražší) boty.
Čím těžší batoh (a naše váha), tím tužší podešev i svršek a vý-

raznější vzorek podrážky.
Čím nezkušenější turisté, tím kvalitnější obuv.
Náročné a vícedenní akce vyžadují pohorky, které nepropouš-

tějí vodu; jazyk má být vcelku se svrškem boty; nové typy
s membránou jsou vynikající zárukou nepromokavosti (vy-
drží cca 2 roky - do mechanického poškození membrány
v místech ohybu); odolnost kvalitních a udržovaných celo-
kožených bot je velmi dobrá, ale při vícedenních pocho-
dech ve sněhu nebo mokré trávě se rozmáčí.
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„KVĚTEN - MĚSÍC SAZENIC“ 

ČARODĚJNÝ REJ

TROCHA HUMORU

Inzerce
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ZÁJMOVÁ ČINNOST

Dne 18. 3. 2006 se konala v sále sokolovny výroční člen-
ská schůze Českého rybářského svazu Chlumec n. Cidl. V na-
šem městě se jedná o největší organizaci, která má 400 čle-
nů. Zde projednali činnost a hospodaření za uplynulý rok 2005
a vytýčili si úkoly pro jejich další práci v roce 2006.

Jako host se zúčastnil starosta města pan Ing. Uchytil, kte-
rý vystoupil v diskusi. Přítomné seznámil se současnou proble-
matikou našeho města a s úkoly na další období. Jeho dis-
kuse byla s velkým zájmem sledována a nevyhnul se ani
některým otázkám, které mu byly položeny našimi členy a na
které odpověděl k jejich spokojenosti.

Předseda ČRS pan Enthaler poděkoval panu starostovi za
finanční příspěvek poskytnutý městským úřadem na naši čin-

nost a také za poskytnutí místnosti na schůzování v bývalém
objektu bytového podniku.

Po skončení schůze se konal taneční večer. K tanci a po-
slechu nám zahrála hudební skupina pod vedením pana Ivo
Kučery. Tohoto večera se zúčastnili v hojném počtu nejenom
členové ČRS, ale i ostatní obyvatelé našeho města. Při této
zábavě byla také bohatá tombola, která se uskutečnila díky
sponzorským darům a která přispěla k zpestření celého ve-
čera. Tímto chceme všem sponzorům co nejsrdečněji podě-
kovat za jejich příspěvky.

Za výbor ČRS Václav Levý

CHLUMEČTÍ TURISTÉ a PS TÁBORNÍK
pořádají

v sobotu 3. června 2006
4. ročník

PUTOVÁNÍ
okolím CHLUMCE NAD CIDLINOU

Trasy: pěší  -   7, 15, 25 km
cyklo - 15, 25, 35 km

START: pod sokolovnou - klubovna KČT od 7.30 - 9.30 hod.
CÍL: pod sokolovnou - klubovna KČT do 17.00 hod.

Pochod se jde za každého počasí, na vlastní nebezpečí,
děti v doprovodu dospělé osoby.

Trasy vedou převážně lesními a polními cestami.
DOPORUČENÉ MAPY: č. 208 - OKOLÍ PRAHY, POLABÍ

NEBO
č. 29 - STŘEDNÍ POLABÍ, HKADEC KRÁLOVÉ, 

PARDUBICE, KOLÍN
Na startu každý účastník obdrží orientační mapku

s popisem tras a malé občerstvení
Startovné: 10,- CZK

V cíli obdrží každý úspěšný účastník putování „GLEJT“

- ZDRÁVI DOŠLI -

Píšíc při češtině kompozici o agility
jsem dostala nápad, že napsat článek
o naší ZKO a agility by asi nebylo úplně
marné. Stejné nutkání mělo více lidí, kte-
ří ovšem svrhli kolektivně vinu za tuto
myšlenku na mě (že by to bylo proto, že
jsem tak ukecaná?). 

Já tedy - samozřejmě dobrovolně
- píšu o agility.

Začněme tedy pěkně od Adama (to
myslím samozřejmě jen obrazně). Náš
oddíl agility začal fungovat v roce 2002
jako kroužek při DDM - také pro pozděj-
ší nedostatek potřebných „dětiček“ jsme
o 1 rok později přešli přímo pod 127. ZKO
Chlumec n/C. Počet našich členů, jak se
mi zdá, se mění jako hodnota matema-
tické funkce kosinus - hodně, míň, málo,
zase víc, hodně…TeT jsme v bodě ‘za-
se víc’ a já doufám, že se dostaneme nej-
dále do bodu hodně.

Abychom jen zmateně nepobíhali po
cvičáku, potřebujeme nějaké vedení (ni-
koli elektrické či potrubní, ale lidské). Na-
ší vedoucí je již od začátku Pavlína Mar-
ková, před kterou tímto smekám klobouk.
Nejen, že to s námi doposud vydržela, ale
také iniciovala založení kroužku agility,
zajistila veškeré překážky a také přišla
s nápadem na vytvoření závodu agility,
který letos oslaví již čtvrté narozeniny.

První ročník závodu „O chlumeckou
tlapku“ proběhl v roce 2003. První dva
ročníky nás reprezentovala jen Pavlína
s Lusy, ale ročníku třetího jsem se zú-
častnila i já s Kessy, Verča Vopátková
s Dastym a Markéta Etlíková s Mikym. Na-
štěstí jsme neudělali ostudu. Já s Kessy
jsem se umístila na 2. místě v LA1 a Ver-
ča s Dastym získala stříbro v MA1. Mar-
kéta to zmákla fikaně - její Miky byl dru-
hým nejsympatičtějším psem závodu. To
mi připomíná vhodnost představit naše
členy trochu lépe. Pozor! TeT přijde je-
den z mých dobrých nápadů - nechme je,
aW sebe a svoje psiska představí sami.

Od Mikyho Markéty Etlíkové:
Narodil jsem se v srsti Boloňského

psíka, jsem malý, bílý, kudrnatý a hodně
lidí tvrdí, že i roztomilý. To se mi vůbec
nelíbí, protože od narození chci být drs-
ňák a už jsem na tomhle světě tři roky,
a zatím se mi to moc nedaří. A moje pa-
nička? Tak ta je na můj vkus až moc sta-
rostlivá, nejradši by vyhrála všechny zá-
vody, ale musí pochopit, že jsem taky

jen pes a že nemumím vše... Už jsme
spolu vyhráli dokonce i po dosti kruš-
ném tréninku 1. místo ve zkoušce ve
Dvoře Králové, jasně, je to super pocit
stát na tom stupínku a mít za ušima při-
vázanou medaili, která se mi motá pod
packama, ale ten trénink za bytovkou
toho šílenýho slalomu, co mě tak ne-
baví??!!! Fakt hrůza, ale zas mě zahřeje
u srdíčka, když pak před rozhodčím sla-
lom zaběhnu a on neukáže žádnou chy-
bu nebo odmítnutí... Dokonce jsem se
i kupodivu umístil na druhém místě
v „nejsympatičtěším psovi“ v Chlumci
nad Cidlinou, to byla asi fakt náhoda.
Jo, kdybych tak vyhrál nejdrsnějšího psa,
to by byla jiná..., musím přemluvit pa-
ničku, aby tuhle anketu zařídila... Přes
zimu jsem trochu zlenivěl a ani nevím,
co plánujeme na tenhle rok, určitě něja-
ký závody, jako jsou např. v Chlumci n/C
nebo ve Dvoře Králově a i v Dubenci, no
podle výrazu mé paničky jich bude asi
dost, jej, to zas bude tréninku, ale uče-
ný z nebe nespadl, né..? AW to stojí, co to
stojí, budu se snažit a všem psíkům, co
si válejí ,,šunky“ doma, můžu tuhle psí
aktivitu jen doporučit, zažijem na cvičá-
ku plno zábavy a pořádně si tam vždy
zablbnem a za tu sladkou odměnu to
stojí... Všichni se mějte prima a koukejte
se na nás někdy přijít podívat. Haf haf!

A od naší vedoucí Pavlíny Markové:
Agility jsem začala běhat s Němec-

kým ovčákem, fenou Pegy. Dříve bylo zá-
vodů málo, takže jsme museli jezdit hod-
ně daleko a jen tak 4-6 krát ročně. Spolu
jsme se umístily dvakrát ve zkouškách
A2 na 2. a 3. místě. Nejvíce si ceníme
umístění na 4. místě ve zkouškách na
mezinárodních závodech v Praze. Dnes
je jí 11 roků a užívá si zasloužený od-
počinek.

Můj druhý pes na agility je Malý kní-
rač černostříbřitý, Lusy Černý havran. S ní
jsme zatím skončily dvakrát na 2. místě
ve zkouškách SA1. Nejvíce si však váží-
me 8. místa na Mistroství republiky kní-
račů KCHK 2005.

No a do třetice zase Malý knírač čer-
nostříbřitý, dcera Lusy, Alex Queen Falak-
sa. Ve třech startech v závodu štěňat se
umístila již v pěti měsících na 6. místě,
v sedmi měsících na 3. místě a v osmi
měsících na 1. místě. Ta mi dělá velkou
radost, nejen že je to můj odchov, ale

vypadá to, že nás čeká v agility dobrá
kariéra. Je rychlá, temperamentní, a co
je nejdůležitější, hrozně ji to baví.

Letos na jaře čekají Lusy mateřské
povinnosti a Alex ještě nemá závodní
věk. Takže se zúčastníme jen dvakrát zá-
vodu štěňat. Na první závody Alex po-
jede 24. 6. do Hradce Králové. Potom už
i s Lusy poběžíme 1. 7. u nás v Chlumci
nad Cidlinou. Hned další týden (5. - 6. 7.)
se už těšíme na velké závody „Národní
pohár družstev“. Lusy poběží s Alex v zá-
vodu dvojic obě si ještě zaběhnou zkouš-
ku a Alex navíc bude reprezentovat Chlu-
mec nad Cidlinou v závodu čtyřčlenných
družstev. V červenci ještě závody v Jaro-
měři a začneme se chystat, pokud se
nám podaří splnit klasifikaci, na Mis-
trovství republiky kníračů KCHK 2006
v Lounech.

Trošku si odpočineme a v září če-
kají Alex velké dvoudenní Mezinárodní
závody „Zlatá překážka“ v Hradci Králo-
vé. Potom ještě menší závody ve Dvoře
Králové a v Dubenci.

No a přijde podzim, kdy se budeme
věnovat tréninku a hlavně přípravě vel-
kých dvoudenních halových závodů na
koberci.

Od Verči Vopátkové:
Já a Dasty jsme začali aktivně běhat

agility zhruba před 3 roky. Začátky byly
velice kruté, i když jak je vidět, námaha
se (snad) vyplatila a my necelé dva roky
objíždíme všelijaké závody. Tímto by by-
lo asi vhodné poděkovat Pavlíně, že ty-
to strastiplné cesty projíždí s námi. Pro-
zatím největším úspěchem se pro mě
staly závody v Chlumci nad Cidlinou, kde
jsme obsadili 2. místo v MA1. Nevím,
jestli je to tím, že doma je prostě do-
ma? Tenhle rok se všichni pečlivě při-
pravujeme na závod družstev, který se
uskuteční v červenci. Tak doufám, že
nám budete držet pěsti. O jiných závo-
dech bych se radši nezmiňovala, proto-
že není přeci důležité vyhrát, ale zúčast-
nit se!! Tak a na závěr bych Vám všem
agiliWákům i neagiliWákům chtěla popřát
úspěšnou sezonu...

Od mé maličkosti (Lenka Strnadová):
Moje Kessy si teprve před pár mě-

síci uvědomila, že bez toho ‘hrozného’
rychlého běhání to asi nepůjde. Ono to-
tiž když nás většinou diskvalifikovali za
to naše ploužení po parkuru, tak se vy-
hrát opravdu nedalo. Jediným naším uve-
řejnitelým úspěchem bylo 2. místo v LA1

na chlumeckých závodech - od té doby
věřím, že zázraky se dějí. TeT už se ale
naše rychlost k podivu celého cvičáku
zvětšuje (Iva Hloušková v tom má taky
prsty). Dřív nestíhal pes mě, teT nestí-
hám já psa. Letos se chystáme krom na-
šich závodů také do Hradce Králové, a to
hned několikrát. Nejvíce se ovšem těší-
me na červencovou soutěž družstev

v Dubenci. Asi se začnu řídit heslem ne-
ní důležité vyhrát, ale zvítězit.

Jestli jste vydrželi číst až sem, tak vám
gratuluji a garantuji vám, že nic horšího
se už nestane… Ráda bych už jen při-
pomněla, že nové zájemce o agility rádi
přivítáme každou středu od 16.00 na
chlumeckém cvičáku.

Budu se snažit sekci o agility vylep-
šovat na našich stránkách www.zkochlu-
mec.cz - reporty ze závodů, nákresy par-
kurů, fotky z výcviku, …

Koňáci přejí: aW vám koně jdou. Já
jsem to inovovala pro pejskaře a přeji
všem: aW vám psi cvičí - nejlépe u nás
na cvičáku.

Lenka Strnadová
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ZÁJMOVÁ ČINNOST

ODDÍL AGILITY

CHLUMEČTÍ RYBÁŘI
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OKÉNKO SENIORŮ

Přeji Vám, milí čtenáři, krásný dubnový den, ačkoli je prá-
vě teT (když píšu tyto řádky) za oknem nějak pošmourno, má-
me už za sebou pár slunečných dnů a věřím, že ty dny od rána
do večera zalité sluncem brzy přijdou. V domově se o sluníč-
ku alespoň bavíme, když už nám nesvítí podle našich představ.
Trápí nás povodně, a když jsme přejížděli zatopenou silnici
v Lučicích, běhal nám mráz po zádech. 

Při pracovní terapii se věnujeme jarní výzdobě, abychom
mohli přivítat Velikonoce rozkvetlými chodbami, zlatým deštěm
a nádherně vymalovanými kraslicemi. K těmto účelům využí-
váme klub, který nahradil „domovinku“. Tady se také schází-
me na kávu, kapučíno, sem tam i na něco dobrého, popoví-
dáme, zazpíváme s harmonikou a hned je nám veseleji.

V současné době spolupracujeme s MŠ Beruška i s MŠ
U Zámku a tato setkání nám dodávají mnoho energie. Snad
proto, že děti připomenou našim obyvatelům vnoučata či do-
konce pravnoučátka, naopak pro děti tady jsou babičky a dě-
dečkové. Tímto bych chtěla školkám poděkovat, že na nás

myslí a dokonce nás obdarovávají drobnými dárečky, které dě-
ti vyrobily.

Před nedávnem mě jedna paní požádala o napsání dopi-
su své známé, protože se jí třese ruka. Odpovídala na dotaz,
jak se jí daří slovy: „To víš, 86 let, to už nejsou zázraky.“ Ale já
jsem přesvědčená o tom, že zázraky se u nás dějí. Elán a chuW
do života našim obyvatelům neschází a od toho je jen krůček
ke zlepšení celkového zdravotního stavu. 

Náš domov už má také svoje internetové stránky. PřijTte
nás navštívit na adrese: www.duchodcu.cz

Přeji Vám hezký zbytek dne, příjemný zbytek měsíce a po-
kud věříte na zázraky jako já, aW se Vám alespoň nějaký malič-
ký přihodí.

Za Domov důchodců „V Podzámčí“    Soňa Chloupková

P.S.: Také jsme oslavili sv. Valentýna, pozvali jsme harmo-
nikáře a osladili jsme si život roládou z podzámecké
kuchyně

V nedělní velikonoční ráno spěchaly
k Ježíšovu hrobu dvě ženy, dvě Marie.
Maria Magdalena a Maria matka apošto-
la Jakuba Mladšího a Josefa. Přišly, aby
se podívaly k hrobu, a k velkému překva-
pení nalézají hrob otevřený a prázdný.
A slyší hlas anděla: „Vy se nebojte. Vím,
že hledáte Ježíše, který byl ukřižován.
Není zde; byl vzkříšen, jak řekl. PojTte
se podívat na místo, kde ležel. Jděte
rychle povědět učedníkům, že byl vzkří-
šen z mrtvých...“ /Mt 28, 5-7/. Když pak
odcházejí s otevřenou otázkou ve svých
srdcích, kde že tedy je jejich Pán, tu na-
jednou se s nimi setkává On sám a oslo-
vuje je. Nu a ony už nikdy potom ne-
mohly zapomenout na jeho slova, kte-
rými je pozdravil: BUĎTE POZDRAVENY!
Jaká to byla pro ně jedinečná životní
zkušenost! Oplakávaly ho, hledaly v hro-
bě a nyní ho vidí a slyší živého! Žádný

div, že obě padají k jeho nohám, objíma-
jí je a klanějí se mu. Znamenal pro ně
přece všechno. Dříve si to plně ani ne-
uvědomovaly. Až jeho hrob jim ujasnil,
co v něm ztrácely. Nyní však nové vidě-
ní jeho tváře a požehnaná slova jeho po-
zdravení zaplašují a ruší všechnu tíseň
jejich zarmoucených srdcí. A mění ji v no-
vou radost.

O Velikonocích neměl tedy posled-
ní slovo člověk. Ten dovedl postavit jen
kříž a mohl vykopat hrob a pak ho za-
valit kamenem. Poslední slovo však zů-
stalo Pánu Bohu. Bylo ohlášením jeho
vítězství. Smrt již nemohla ve své moci
zadržet ukřižovaného a pohřbeného
Vykupitele lidí. I ona musela před ním
kapitulovat. Velikonoční nedělní ráno
u otevřeného a prázdného hrobu je svě-
dectvím plného Kristova vítězství. Je po-
tvrzením, že právě On je Pánem nad ži-

votem a smrtí a tedy i nad celými lid-
skými dějinami.

Ten pozdrav ženám: BUĎTE POZDRA-
VENY! - je pozdravením celého lidstva
zastoupeného těmito ženami od VÍTĚ-
ZE VĚKŮ. A patří dnes i všem nám. Je
ohlášením, že Kristus jako vítěz nad smrtí
je ručitelem zdraví lidských duší. Proto:
BuTte pozdraveni všichni, kteří se s ním
u víře setkáváte a vcházíte s ním ve
stálé obecenství. BuTte pozdraveni je-
ho přítomností a jeho vítězstvím. Nikomu
z nás nestačí o Pánu Ježíši jen slyšet.
Je třeba se s ním ve víře také setkat, po-
znat ho a začít sním žít. Evangelium ne-
mluví jen o jeho minulosti, ale zvěstuje
nám ho jako vždy přítomného ve smyslu
jeho zaslíbení: „A hle, já jsem s vámi po
všechny časy, po všechny dny až do sko-
nání tohoto věku.“ Amen.

J. Tesař, farář CČSH

CO SE ÚDÁLO PO (BÍLÉ) SOBOTĚ

ZPRÁVY Z DOMOVA DŮCHODCŮ
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První písemnou zmínku o existenci obce Lučice
zaznamenal děkan Svatovítské kapituly Kosmas. Ten
se ve své kronice zmiňuje o tom, že právě u Lučic se
v roce 1110 střetlo vojsko českého knížete Vladi-
slava I. s vojáky polského krále Boleslava Křivoústé-
ho. K bitvě zde ale nedošlo. Obě vojska totiž stála
na opačných březích tehdy rozvodněné Cidliny „a tak
táhla od Lučic, vzájemně na sebe hulákajíc, po obou
březích řeky až k Libici", píše kronikář Kosmas.

Ve zdejší rovinaté krajině, dodnes sužované čas-
tými záplavami, stojí na malém, zřejmě uměle nave-
zeném návrší, vedle barokního kostelíka sv. Bene-
dikta, stará polygonální dřevěná zvonice. Patří do
kategorie štenýřovitých, jejichž jednoduchá kon-
strukce je tvořena čtveřicí nosných sloupů-štenýřů.
Ty jsou podepřeny ze všech stran šikmými vzpě-
rami. Zvonice v Lučicích patří již ale do kategorie
staticky dokonalejších staveb. Systém úhlopříčných
vzpěr zakotvených do samostatných vodorovných
trámů totiž zamezuje dynamickému namáhání stav-
by způsobovanému pohyby zvonů a tím i rozkmi-
távání zvonice. Byl zde původně umístěn zvon z ro-
ku 1575, ten byl ale později přelit a zrekvírován. Do
dnešních dnů se zde dochoval zvon kutnohorské-
ho zvonaře Tomáše Klabala z roku 1586. Tato oje-
dinělá a dobře udržovaná stavba patří v našem
nejbližším okolí k těm nejzachovalejším a je oprav-
dovým skvostem lidového stavitelství v Pocidliní.

AF

Naše město ještě sužovaly další choroby, mezi něž patři-
la i cholera. Vzpomínám si, jak můj pražský kamarád ze školy
na Příkopech, jinak rodilý Žižkovák, prozpěvoval písničku, kte-
rá se kdysi zpívala po Praze a měla název „Až přijde cholera
sem, tak se všichni po..., každý se nás bude ptát, kde je re-
terát“ (což byl záchod). Znám další sloky, které jsou však těž-
ko publikovatelné. Písnička se zřejmě zpívala v době, kdy už
měla Praha vyhráno a pandemie pominula. Je zajímavé, že
onen popěvek se udržel až do dnešních časů.

Choroba byla popsána známým německým biologem Ro-
bertem Kochem r. 1833. Choleru způsobuje mikrob Vibrio-cho-
lerae, který dokáže přežít ve vodě po velice dlouhou dobu.
Jakmile se dostane do žaludku, nejenže v kyselých šWávách
přežije, ale dokonce se rychle množí, což přináší drastické pro-
jevy. Strašlivé průjmy, zvracení, horečku, smrt, často po něko-
lika hodinách. Pohled na nemocného je úděsný. Scvrkne se
do podoby jakéhosi skřeta, své vlastní karikatury, a celá po-
kožka hrůzostrašně zčerná. Počet obětí býval skličující. Chole-
ra má tu další vlastnost, že dokáže proniknout přes všechny
bariéry, prakticky přes jakoukoliv karanténu. Své oběti si vy-
bírá nahodile, zdaleka ne jen mezi nižšími společenskými
vrstvami.

Jak to tehdy v osudovém roce 1850 dopadlo u nás 
v Chlumci n. C., který byl rozdělen na čtyři části:
zemřelo ve městě  . . . . . . . . . . . . . . . . 4 osoby
v předměstí Hradeckém  . . . . . . . . . . 0
Pražském  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8
Kolínském . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3 úhrnem 15 osob.
V malé obci Kladrubech zemřelo cholerou 9 osob a celé

kolatůře Chlumecka 423. V roce 1866 řádila cholera v Chlum-
ci podruhé a vybrala si z našich řad 74 osob. Je zajímavé, že
v tomto roce se cholera vyhnula obcím Nové Město, Písek a Sta-
rá Voda. První úmrtí bylo zaznamenáno 23. srpna a poslední
25. října 1866. Závěrem snad ještě dodati, že naši předkové
byli sužováni ještě mnoha jinými nemocemi, o kterých dnešní
generace už ani neví. Přál bych si, aby naše současné zdra-
votnictví nabralo správný směr a zachovalo lidem jistotu a klid-
né stáří.

Aby byl pohled na předchozí ztráty našich předků lépe po-
rovnatelný, pokusím se ze starých knih tak zvaných „Berních
rollí“ odvodit, kolik asi žilo obyvatel v které době v našem
městě. Počty obyvatel v dřívějších dobách nelze srovnat s tě-
mi dnešními, jsou až překvapivě nízké.

Jindřich Celler

HISTORIE PSANÁ NEMOCEMI (2. pokračování)

DŘEVĚNÁ ZVONICE V LUČICÍCH

Inzerce



4 / 2006 4342 Chlumecké listy

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

ODEŠLI Z NAŠICH ŘAD

85 let

Pan Václav Heteš nar. 4. 5. 1921
Chlumec nad Cidlinou, Krkonošská 121/IV 

Paní Marie Jeřábková nar. 22. 5. 1921
Chlumec nad Cidlinou, Palackého 165/III

90 let

Paní Marie Ralvová nar. 31. 5. 1916
Chlumec nad Cidlinou, Palackého 165/III

94 let

Paní Anna Špičková nar. 3. 5. 1912
Chlumec nad Cidlinou, Palackého 223/III

Paní Milada Mazánková nar. 31. 5. 1912
Chlumec nad Cidlinou, Palackého 165/III 

Všem oslavencům přejeme hodně zdraví do dalších let.

za sociální oddělení: Mgr. Zdena Valentová

NAROZENÉ DĚTI S TRVALÝM BYDLIŠTĚM V CHLUMCI N.C.
Filip Hýsek 
Martin Dvořák

Filip Kala
Jakub Krupka

Tomáš Lexa 
Ludmila Šandová

Viktorie Vaňková

František Bludský 83 let 
Ludmila Uhlířová 73 let
Jindra Bendásková 59 let
Marie Bambasová 84 let

Marie Doušová 77 let
Jaroslava Veselá 75 let

za evidenci obyvatel: I. Fölklová

VÝROČÍ NAROZENÍ - KVĚTEN 2006
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SŇATEK UZAVŘENÝ NA ZÁMKU KARLOVA KORUNA
1. 4. 2006

Petr Rulc + Lenka Freibergová za matriku I. Uchytilová

SŇATKY UZAVŘENÉ V OBŘADNÍ SÍNI MĚSTSKÉHO ÚŘADU
11. 3. 2006

Jiří Ulvr + Lenka Novotná

25. 3. 2006

Luboš Kříž + Lucie Novotná
Václav Bělohoubek + Zlata Braunová
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